
چیست؟ برای  »بغداد«  نشست 

واردات؛ دوز  27میلیون  در  کوئید  واکسن  تجارت  به  نگاهی 

یا  خصوصی  بخش  ارز  تامین 
شده؟  بلوکه  ارزهای  از  استفاده 

ایستادگی؛ روز   ۵۵۰ پاس  به 

خود سخت جانی  به  را  آن ها 
نبود  گمان  این   

کند:  می  بررسی  را  ابکوه  فرسوده  بافت  بازآفرینی  امروز«وضعیت  »صبح  گزارش 

خسته آبکوه  اهالی 
مسئولان وعده های  از   

به بهانه ارتحال علامه حکیمی و زندگی سراسر ارزشمند او؛

دنیا از این پس 
بی رحم می شود
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امیرعبداللهیان: ایران از مذاکرات توأم با 
عمل به کلیه تعهدات استقبال می کند

دستیار ویژه رئیس مجلس در امور بین الملل گفت: جمهوری اسلامی ایران از مذاکرات سازنده 
توأم با نتایج ملموس که ناشــی از عمل به کلیه تعهدات و پرهیز از اتلاف وقت است، استقبال 

می کند.
موته گی توشیمیتسو، وزیر خارجه ژاپن امروز ظهر امروز دوشنبه )1 شهریورماه( با امیرعبداللهیان، 

دستیار ویژه رئیس مجلس و مدیرکل بین الملل مجلس شورای اسلامی دیدار و گفتگو کرد.
امیرعبداللهیان در ابتدای این دیدار با اشاره به قدمت مناسبات دو کشور گفت: پیشینه ارتباطات 
و همکاری های جمهوری اســلامی ایران و ژاپن سرمایه بزرگی است که می تواند به توسعه و 

تحکیم روابط دوستانه فی مابین کمک کند.
دســتیار ویژه رئیس مجلس در امور بین الملل ضمن تاکید بر نگاه دولت ســیزدهم به افزایش 
مناســبات اقتصادی با کشورهای آسیایی افزود: سطح فعلی تعاملات و همکاری های جمهوری 
اسلامی ایران و ژاپن بویژه در عرصه اقتصادی و تجاری، متناسب با ظرفیت و توانمندی های دو 
کشور نیست و امیدواریم از طریق اتخاذ ابتکارات و راهکارهای جدید، حجم ارتباطات و مبادلات 

بین دو کشور در حوزه های مختلف بیش از پیش افزایشیابد.
امیرعبداللهیان در بخش دیگری از ســخنان خود گفت: جمهوری اســلامی ایران از مذاکرات 
ســازنده توأم با نتایج ملموس ناشــی از عمل به کلیه تعهدات و پرهیز از اتلاف وقت استقبال 

می کند. 
امیرعبداللهیان در پایان این دیدار ضمن برشمردن ظرفیت های گسترده دیپلماسی پارلمانی در 
دو کشــور گفت: تداوم رایزنی و مشورت میان مسئولان سیاسی و پارلمانی ایران و ژاپن بویژه 
ارتباط مستمر میان کمیسیون های تخصصی مجلس و گروه دوستی پارلمانی ایران و ژاپن می 

تواند در توسعه هرچه بیشتر همکاری های فیمابین موثر باشد.
موته گی توشیمیتسو، وزیر خارجه ژاپن نیز در این دیدار گفت: توسعه مناسبات و همکاری ها با 
جمهوری اسلامی ایران بعنوان کشوری مهم در منطقه خاورمیانه مورد توجه و پیگیری مقامات 
و مسئولان ژاپنی قرار دارد. افزایش تعاملات و ارتباطات تهران - توکیو در حوزه های مختلف 
بویژه در حوزه مســائل بشردوســتانه ضمن تامین منافع مردم دو کشور، به توسعه و آبادانی دو 

کشور و همچنین تامین امنیت منطقه کمک فراوانی می کند.
وزیر خارجه ژاپن در ادامه این دیدار اظهار داشت: ژاپن از توافق برجام حمایت می کند و خواستار 
عمل کلیه طرف ها به تعهداتشان در این توافق مهم بین المللی است. از نظر ژاپن، تداوم برجام 

و حفظ صلح و امنیت منطقه، بسیار با اهمیت است. 
موته گی توشیمیتسو، همچنین در ادامه سخنانش از تلاش های جمهوری اسلامی ایران برای 
کمک به حل مشــکلات منطقه از جمله سالها میزبانی از پناهجویان افغان در کشورمان تقدیر 
کرد و اظهار داشت: ژاپن نگران اوضاع منطقه بویژه افغانستان است و در این زمینه از رایزنی و 
مشــورت با مقامات ایرانی برای کمک به حل بحران های موجود در منطقه بویژه در افغانستان 

استقبال می کند.

تلاش نفتالی بنت برای منصرف کردن بایدن 
از احیای برجام

شــبکه بلومبرگ در گزارشی درباره سفر آتی نخست وزیر رژیم صهیونیستی به واشنگتن نوشت 
کــه نفتالی بنت در جریان دیــدار با رئیس جمهور آمریکا تلاش خواهد کــرد تا او را از احیای 

برجام منصرف کند.
شــبکه خبری بلومبرگ گزارش داد: نفتالی بنت، نخست وزیر رژیم صهیونیستی که قرار است 
اواخر هفته جاری در کاخ سفید با جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا دیدار کند، تلاش خواهد کرد 

او را برای انصراف از احیای توافق هسته ای با ایران متقاعد کند.
به گزارش بلومبرگ، مقامات آمریکایی پس از آنکه چندین ماه مذاکره با ایران برای بازگشت به 

توافق هسته ای نتیجه ای در بر نداشته است در حال بازبینی گزینه های خود هستند.
نفتالی بنت در صفحه توئیتر خود نوشــت که در جریان این سفر یک طرح تدوین شده و منظم 
را به کاخ سفید ارائه خواهد داد که بنابر ادعای او موجب محدود شدن فعالیت های هسته ای و 

سیاست های منطقه ای ایران می شود.
بلومبرگ در ادامه گزارش داد: بنت که در ماه ژوئن به نخســت وزیری رسید همچون نفر قبلی 
مخالف احیای برنامه جامع اقدام مشــترک )برجام( اســت، چراکه معتقد است این توافق دیگر 

کارایی ندارد.
وی پس از سفر به واشنگتن قرار است با آنگلا مرکل صدراعظم آلمان دیدار کند و به زودی نیز 

با عبدلله السیسی رئیس جمهور مصر ملاقات خواهد داشت.
نخســت وزیر رژیم صهیونیســتی در این باره گفت: اکنون در یک پروســه بسیار سریع برای 
بازگرداندن و تقویت روابط با کل منطقه قرار داریم تا ائتلافی برای مقابله با افراط گرایی ایرانی 

و اسلامی ایجاد کنیم.
به گزارش ایســنا، مذاکرات میان ایران و سایر طرف های برجام به منظور احیای این توافق از 
فروردین ماه سال جاری آغاز شد و تاکنون شش دور آن برگزار شده است که آمریکا به صورت 
غیرمســتقیم در آن حضور دارد. این رایزنی ها پس از برگزاری انتخابات ریاســت جمهوری در 

ایران در حال حاضر با یک وقفه مواجه شده است.
سید عباس عراقچی معاون وزیر امور خارجه و رئیس هیأت مذاکره کننده ایرانی در وین درباره 
روند مذاکرات تصریح کرد: ملاک ما رسیدن به یک توافق خوب است. به اواخر کار نزدیک شده 

این اما مسیر باقی مانده ساده نخواهد بود.

نشست »بغداد« برای چیست؟
سوتیتر: در حاشیه این نشست، نشست هایی 
هم برگزار خواهد شــد کــه چندان ارتباطی 
با موضــوع کنفرانس ندارد. مانند نشســت 
مربوط به ایران و عربستان یا عراق و ترکیه 
و همچنین نشست ســه جانبه ایران، ترکیه 
وعراق در مسئله سوریه که احتمالا در حاشیه 
نشســت اصلی در این موضوعات نیز گفت 

وگوهایی انجام خواهد شد
یک کارشــناس مسائل منطقه با بیان اینکه 
نشست بغداد قرار اســت به بررسی مسائل 
امنیتی منطقه بپردازد گفت: فضای حکومت 
عراق به ســمت کنترل بحران در این کشور 

حرکت می کند.
ســید جعفر رضوی در ارزیابی خود نســبت 
امنیتی بغــداد گفت:  به برگزاری نشســت 
این نشســت با حضور همسایگان عراق قرار 

اســت برگزار شود و در واقع بر اساس ابتکار 
الکاظمی در این نشســت همسایگان عراق 
حضور خواهند داشت تا تمامی مسائل امنیتی 
منطقه به ویژه غرب آســیا مورد بررسی قرار 
گیرد. البته زمان این نشست نیز بین 10 روز 

تا دو هفته قرار است باشد.
وی تصریــح کــرد: علاوه بر کشــورهای 
همســایه عراق، امارات و یــا مصر هم که 
همســایه نیســتند به این نشســت دعوت 
شــدند، اتحادیه اروپا اســتقبال کرده، بطور 
مشخص کشــور فرانسه و رئیس جمهور آن 
نیز از برگزاری نشست بغداد استقبال کرده و 

احتمالا حضور خواهد داشت.
این کارشــناس مســائل منطقه خاطرنشان 
کرد: به نظر می رسد فضای حکومت عراق 
به سمت کنترل بحران در این کشور حرکت 

می کند و در تلاش است تا مشکلات امنیتی 
منطقه به ویژه مسائلی که عراق با ترکیه و یا 

اردن دارد حل و فصل شود.
رضوی ادامه داد: در واقع عراق این نشست 
را برای حل بحران های منطقه تدارک می 
بیند اما پشت پرده قضیه به نظر جدی تر از 
اینهاست از یک طرف امارات و عربستان که 
دو بازیگر اصلی و هم پیمان غرب هســتند 
از این نشســت اســتقبال کردنــد، از طرف 
دیگر فرانســه و اتحادیه اروپا از آن حمایت 
کردند. به نظر می رسد جناح لیبرال در داخل 
عراق تلاش هایی را برای وضعیت کشور و 

همچنین منطقه انجام می دهد.
وی همچنین بیان کرد: اگرچه حضور غربی 
ها به بحران ها کمک کرده اما با شــناختی 
که از عــراق داریم و بحران هایی که ایجاد 

شــده بعید اســت که برای جنــاح مقاومت 
امنیت را به ارمغان آورد. حتی ممکن اســت 
یک خطر محسوب شود. احتمال جمع آوری 
ســلاح ها آن هم با تصوری که غربی ها از 

مقاومت دارند، وجود دارد.
وی معتقد اســت: مقدماتی که برای نشست 
آماده شده به نفع مقاومت نخواهد بود و می 
تواند مقاومت را در یک دایره بسته قرار دهد.

این کارشــناس مسائل منطقه درباره بررسی 
و حل مشــکلات ایران و عربســتان در این 
نشســت هم گفت: در چند وقت اخیر عراق 
بــه عنوان میانجی ایران و عربســتان عمل 
کرده، البته فعلا منتظر شدند تا دولت جدید 
در ایران مستقر شود و بعد ادامه گفت وگوها 

صورت گیرد.
رضوی اظهار کرد: در حاشــیه این نشست، 

نشســت هایی هم برگزار خواهد شــد که 
چندان ارتباطی با موضــوع کنفرانس ندارد. 
مانند نشســت مربوط به ایران و عربســتان 
یا عراق و ترکیه و همچنین نشســت ســه 
جانبه ایران، ترکیه وعراق در مســئله سوریه 
که احتمالا در حاشــیه نشست اصلی در این 
موضوعــات نیز گفت وگوهایی انجام خواهد 

شد.
به گزارش ایســنا، وی در پایان گفت: برآیند 
این نشســت نشــان می دهد الکاظمی می 
خواهد خــودش را بازیگر مطرح و به عنوان 
شــخصیت فعال در منطقــه معرفی کند و 
پروژه های خود را پیش ببرد. در نظر داشته 
باشید که اواخر سال جاری میلادی انتخابات 
پارلمان عراق هم برگزار می شود و الکاظمی 

به این مسئله هم توجه دارد.

دیدگاه

پیش بینی سبحانی نیا از رای اعتماد مجلس؛
کدام وزیر پیشنهادی رای نمی آورد 

نماینــده شــش دوره مجلــس شــورای اســلامی 
ــی  ــل نســبت خانوادگ ــواردی از قبی ــد: م می گوی
نماینــدگان  اعتمــاد  رأی  در  چندانــی  تاثیــر 

ــدارد. ــرورش ن ــوزش و پ ــر آم ــه وزی ــبت ب نس
ــس  ــنهادی رئی ــه پیش ــی کابین ــات بررس جلس
ــال  ــان درح ــس همچن ــن مجل ــور در صح جمه
ــی  ــه زن ــان گمان ــن می ــت. در ای ــزاری اس برگ
ــی وزرا  ــال رأی آوری برخ ــاره احتم ــی درب های
وزرای  از  دیگــر  برخــی  آوردن  رأی  عــدم  و 

ــت. ــرح اس ــنهادی مط پیش
خبرآنلایــن نوشــت: حســین ســبحانی نیــا، چهره 
سیاســی اصولگــرا کــه تجربــه حضــور در شــش 
ــه  ــلامی را در کارنام ــورای اس ــس ش دوره مجل
ــوری،  ــت جمه ــات ریاس ــان انتخاب دارد و در زم
ریاســت ســتاد حکمــت ابراهیــم رئیســی را 
برعهــده داشــته  اســت مــی گویــد؛» احتمــالا 3 
وزیــر پیشــنهادی از راه یافتــن بــه کابینــه دولــت 

ــد.« ــاز بمانن ســیزدهم ب
ایــن چهــره سیاســی، نقــش رئیــس مجلــس در 
ــنهادی را  ــاوردن وزرای پیش ــا نی رأی آوردن و ی
ــع  ــد و می گوید،جم ــرار می ده ــی ق ــورد ارزیاب م
از نظــر رئیــس  خاصــی در مجلــس متاثــر 
ــته و  ــه او خواس ــر از ناحی ــتند و اگ ــس هس مجل
یــا تکلیفــی بــه نماینــدگان شــود، ممکــن اســت 
آن خواســته و تکلیــف در آرای آنهــا بــه کابینــه 

ــد.  ــر نباش بی تاثی
در ادامــه مشــروح مصاحبــه بــا حســین ســبحانی 
نیــا، نماینــده شــش دوره مجلــس شــورای 

اســلامی را می خوانیــد؛
جلســات  نیــا!  ســبحانی  *آقــای 
ــنهادی  ــت وزرای پیش ــی صلاحی بررس
مــی  دنبــال  چقــدر  را  مجلــس  در 
کنیــد، دفــاع رئیــس جمهــور از کابینــه 
ــاد  ــر روی رأی اعتم ــدازه ب ــه ان ــا چ ت
ــه  ــنهادی کابین ــای پیش ــن اعض گرفت

ــت؟ ــد گذاش ــر خواه تاثی
ــی  ــه صــورت قطع ــال حاضــر نمی شــود ب در ح
ــه  ــرا ک ــرد چ ــر ک ــار نظ ــه اظه ــورد کابین در م
مجموعــه بحث هــا بایــد انجــام شــود. امــا 
طبیعــی اســت کــه در یــک مجموعــه 1۹ نفــره 
ــداد  ــد و تع ــی رأی بیاورن ــه، اکثریت ــک کابین ی
اندکــی هــم در صــد کمــی از آرای نماینــدگان را 
بــه خــود اختصــاص دهنــد و یــا موفــق نشــوند 

ــد. ــب کنن ــدگان را جل ــر نماین ــه رأی و نظ ک
ــت،  ــب اس ــن ترتی ــه همی ــم ب ــن دوره ه در ای
ــاع وزرای  ــده و دف ــرح ش ــی مط ــث خوب مباح
پیشــنهادی خــوب بــوده اســت امــا آنچــه 
از فضــای عمومــی مجلــس و اظهــار نظــر 
نماینــدگان می تــوان برداشــت کــرد، ایــن نکتــه 
اســت کــه حــدود 3 نفــر وزرای پیشــنهادی 
ــدگان  ــاد از نماین ــب رأی اعتم ــه کس ــق ب موف

ــوند. نش

رئیسی از وزرای پیشنهادی در معرض خطر 
دفاع می کند

البتــه بــا دفاعیــات صــورت گرفتــه فضــا تغییــر 
کــرده اســت و حتــی آن دســته از افــرادی کــه در 
مظــان رأی نیــاوردن قــرار داشــتند، بــا دفاعیاتــی 
کــه انجــام دادنــد، توانســتند تــا حــدودی فضــا را 
بــه نفــع خــود تغییــر دهنــد. در نهایــت بحث هــا، 
از  برخــی  آســیب پذیری  و  جمع بندی هــا 
ــرار  ــور ق ــار رئیس جمه ــنهادی در اختی وزرایپیش
ــی  ــث وقت ــن مباح ــان ای ــرد و او در پای می گی
خواهــد داشــت، کــه از کابینــه دفــاع کنــد. 
ــر  ــاع ه ــان دف ــود از زم ــعی می ش ــولًا س معم
ــس  ــرای رئی ــت ب ــه ای وق ــد دقیق ــری چن وزی
ــن  جمهــور نگــه داشــته شــود، کــه مجمــوع ای
دقایــق بیــش از یــک ســاعت می شــود. رئیــس 
جمهــور طــی ایــن زمــان در نظــر گرفتــه شــده، 
ــه  ــی ک ــا از وزرای ــه و مخصوص ــات کابین از کلی
ــا  ــاوردن آنه ــر رأی نی ــد، خط ــاس می کن احس

ــد.  ــاع می کن ــت، دف ــه اس ــش از بقی بی
ــی  ــن باغگل ــع راه یافت ــان مان فرهنگی
بــه کابینــه دولــت ســیزدهم می شــوند 

؟
ــه  ــودن رابط ــر نب ــر موث ــواردی نظی ــرح م *ط
ســببی، نســبی و خانوادگــی و یــا فشــار از ناحیــه 
فــرد، حــزب و جناحــی در انتخــاب وزرا، از ســوی 
ــر روی فضــای  ــدازه ب ــا چــه ان رئیس جمهــور، ت
ــه اعضــای  ــاد ب ــس جهــت دادن رای اعتم مجل

کابینــه، موثــر واقــع شــد؟

در حقیقــت صحبت هــای رئیســی در مــورد 
بی تاثیــر بــودن روابــط خانوادگــی و فامیلــی 
بــه  جــدی  پاســخی  کابینــه،  چینــش  در 
گمانه هایــی بــود کــه گفتــه می شــد وزیــر 
پیشــنهادی آمــوزش و پــرورش از بســتگان 
ــا آیــت الله علم الهــدی اســت.  رئیــس جمهــور ی
البتــه ظاهــر قضیــه هــم نشــان دهنده ایــن 
بــود کــه باغگلــی نســبت خانوادگــی بــا رئیســی 
از  رئیســی  شــناخت  و  نــدارد  علم الهــدی  و 
ــی او در   ــت آموزش ــه فعالی ــوط ب ــی مرب باغگل

ــت. ــوی اس ــدس رض ــتان ق آس
ــر  ــی تاثی ــبت خانوادگ ــل نس ــواردی از قبی ــه م البت
چندانــی در رأی اعتمــاد نماینــدگان نســبت بــه وزیــر 
آمــوزش و پــرورش نــدارد، بلکــه در مــورد دادن رأی 
اعتمــاد بــه وزیــر آمــوزش و پــرورش، توانمندی هــا، 
ــی  ــرورش و فضای ســابقه حضــور او در آمــوزش و پ
ــه  ــبت ب ــان نس ــب فرهنگی ــور از جان ــه در کش ک
ــه  ــتند. ب ــر هس ــده، موث ــود آم ــه وج ــده ب ــر آین وزی
عبــارت دیگــر شــبکه گســترده آمــوزش و پــرورش 
و فرهنگــی بــودن تعــدادی از نماینــدگان کــه حتمــا 
ــرار  ــا برق ــا آنه ــان ب ــب فرهنگی ــی از جان تماس های
باغگلــی  نیــاوردن  رأی  در  می تواننــد  می شــود، 
تاثیــر بگذارنــد، نــه مســئله انتســاب خانوادگــی کــه 

واقعیــت هــم نداشــته اســت. 
با لابی نمی توان وزیر پیشنهادی را از لبه 

سقوط جدی، نجات داد
ــد  ــدازه می توانن ــه ان ــا چ ــا ت *لابی ه
ــادن از  ــه افت ــه در لب ــی ک ــه وزرای ب

ــد؟ ــک کنن ــد، کم ــرار دادن ــه ق کابین
لابی هــا در شــرایطی کــه فضــا و زمینه هــا 
بــرای وزیــر پیشــنهادی فراهــم باشــد، می توانــد 
ــی از وزرای  ــا  یک ــذارد ام ــی بگ ــرات مثبت تاثی
پیشــنهادی در حــوزه مــورد نظــر ضعیــف باشــد، 
ــوزه  ــت در آن ح ــت فعالی ــی جه ــوان کاف از ت
ــه رأی  ــم ب ــس تصمی ــد و مجل ــوردار نباش برخ
ــا  ــرد، لابی ه ــر بگی ــورد نظ ــر م ــه وزی ــدادن ب ن
تاثیــر بــه ســزایی در رأی آوردن او نخواهــد 
ــدگان  ــاً رأی، رأی نماین ــه نهایت ــرا ک داشــت، چ

ــود. ــد ب ــی خواه ــم مخف ــت و آن ه اس
البتــه در صــد جزئــی از آراء ممکــن اســت 
بنابــر وعــده و وعیدهــا، تغییــر کننــد امــا کلیــت 
ــی  ــا لاب ــت ب ــب نیس ــن ترتی ــه ای ــس ب مجل
بتــوان یــک وزیــر پیشــنهادی را از لبــه ســقوط 

ــات داد.  ــدی، نج ج
نمایندگان نمی توانند با حفظ شفافیت آراء به 

کابینه دولت سیزدهم رأی بدهند
*بــه موضــوع مخفی بــودن آراء اشــاره 
کردیــد، نظــر شــما در مــورد مجلســی 
ــر روی کار  ــفافیت ب ــعار ش ــا ش ــه ب ک
زمان هــای  و  برهه هــا  در  امــا  آمــد 
کلیــدی و مهــم نظیــر رای اعتمــاد دادن 
ــه درخواســت پنهــان کــردن  ــه کابین ب

آراء می کنــد، چیســت؟
ــات  ــل از انتخاب ــه قب ــی ک ــه صحبت های از جمل
ــود، بحــث  ــورد مجلــس یازدهــم مطــرح ب در م

ــای  ــئله در فض ــن مس ــی ای ــود. حت ــفافیت ب ش
مجــازی بــه صــورت جــدی از طــرف کاندیداهــا 
ــق  ــه مواف ــد ک ــلام می کردن ــود و اع ــرح ب مط
می رســد  نظــر  بــه  امــا  هســتند  شــفافیت 
ــای  ــا و وعده ه ــل صحبت ه ــن قبی ــم ای علی رغ
داده شــده، بــه دلیــل اینکــه شــفاف نبــودن رأی، 
حــق نماینــدگان اســت، بعیــد بــه نظــر می رســد 
نماینــدگان بــه ایــن مرحلــه برســند کــه حاضــر 
ــه صــورت شــفاف رأی خــود را اعــلام  شــوند ب
کننــد، بــه عبــارت دیگــر بــا توجــه بــه شــرایط 
موجــود بــه نظــر نمی رســد کــه کلیــت مجلــس 
ــفافیت آراء در  ــه ش ــد ک ــه برس ــن مرحل ــه ای ب

ــرد.  ــه را بپذی ــورد کابین م
* بــا توجــه بــه اینکــه جنابعالــی 
روســای  و  مجلــس  مختلــف  ادوار 
مجلــس متفاوتــی را تجربــه کــرده 
ایــد، عملکــرد رئیــس مجلــس را در دو 
ــی  ــه ارزیاب ــاد چگون ــه رأی اعتم جلس

؟ می کنیــد
ــه  ــر اداره جلس ــاف ب ــد قالیب ــر می رس ــه نظ ب
ــواردی  ــر از م ــت و غی ــلط اس ــاد مس رأی اعتم
ــی داد و  ــدگان رخ م ــان نماین ــی می ــه اجتماع ک
تــا حــدودی فضــا در مجلــس شــلوغ شــد، اداره 
ــث  ــی رود و مباح ــش م ــی پی ــه آرام ــات ب جلس
ــن و  ــوی موافقی ــدی از س ــورت ج ــه ص ــم ب ه
ــذا تاکنــون بحــث  مخالفیــن مطــرح می شــود، ل
خاصــی پیــش نیامــده کــه دال بــر ضعــف 
ــوع  ــود. در مجم ــداد ش ــس قلم ــت مجل مدیری
قالیبــاف نقــش خــود را بــه عنــوان رئیــس 

ــت.  ــرده اس ــا ک ــی ایف ــه خوب ــس ب مجل
تاثیر قالیباف بر رأی نمایندگان

بــه  می توانــد  مجلــس  رئیــس   *
ــا نــدادن  عنــوان یــک وزنــه در دادن ب
رأی اعتمــاد بــه وزرا عمــل کنــد و 

ــد؟ ــته باش ــری داش ــش موث نق
همیشــه بــه دلیــل اینکــه شــبکه ای از نماینــدگان 
ارتبــاط نزدیــک بــا رئیــس مجلــس داشــته و دارند، 
از رأی رئیــس مجلــس متاثــر هســتند. البتــه ایــن 
مجلــس، مجلــس ارزشــی و فراکســیون ولایــی در 
آن وجــود دارد کــه ممکــن اســت در آن فراکســیون 
ــند،  ــدی برس ــه جمع بن ــند و ب ــته باش ــی داش بحث
ــه  ــد ک ــری کنن ــا رأی گی ــت، در آنج ــن اس و ممک
بــه کــدام یکــی از اعضــای کابینــه پیشــنهادی رأی 
ــه آن عمــل کننــد امــا در نهایــت اگــر  بدهنــد و ب
ــد  ــذارد می توان ــر بگ ــد تاثی ــس بخواه ــس مجل رئی
تاثیــر نســبی در رأی آوردن یــا نیــاوردن آنهــا 
داشــته باشــد امــا نــه اینکــه تغییــر اساســی ایجــاد 
کنــد. بنابرایــن جمــع خاصــی در مجلــس متاثــر 
از نظــر رئیــس مجلــس هســتند و اگــر از ناحیــه 
او خواســته و یــا تکلیفــی بــه نماینــدگان شــود، 
ــف در آرای  ــته و تکلی ــت آن خواس ــن اس ممک

ــد. ــر نباش ــه بی تاثی ــه کابین ــا ب آنه
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هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی 
. نظر به دســتور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 13۹0/۹/20 
و برابر رای شــماره 140060306006001۹۹4  هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک تربت حیدریه تصرفات  مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای یزدان بهرام پور فرزند عباسعلی به شماره شناسنامه 1181 
صادره از تربت حیدریه نســبت به ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 152/5۹ متر مربع ) یکصد و پنجاه و دو و پنجاه 
و نه صدم مترمربع ( قسمتی از پلاکـ  368/2085 فرعی از اراضی دیزقند پلاک 231  اصلی دهستان اربعه واقع در خراسان 
رضوی بخش یک حوزه ثبت ملک تربت حیدریه خریداری مع الواســطه از مالک رسمی غلامحسین ملوکی  محرز گردیده 
اســت. لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 قانون آئین 
نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشار در  شهرها منتشر تا در صورتیکه 
اشــخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشــند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی تا دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند.  معترض باید  ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت 
موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم 
دادخواســت به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت 
مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست./ ص. تاریخ انتشار نوبت اول: 1400/05/17. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1400/06/02
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511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی 
. نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 13۹0/۹/20 و 
برابر رای شماره 140060306006001208 هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
تربت حیدریه تصرفات  مالکانه و بلامعارض متقاضی خانم فاطمه توکلی فرزقی فرزند عبدالحسین به شماره شناسنامه 1303 
صادره از تربت حیدریه نسبت به یکدانگ و نیم مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 3673/50 متر مربع ) 
سه هزار وششصد و هفتاد وسه و پنجاه صدم مترمربع ( قسمتی از پلاکـ  676 فرعی اراضی قنداب فرزق پلاک 134  اصلی 
دهســتان اربعه  واقع در  بخش یک تربت حیدریه خریداری مع الواســطه از مالک رسمی آقای حجی محسنی فرزقی محرز 
گردیده است. لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 قانون 
آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشــار در  شــهرها منتشر تا در 
صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی تا دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رسید اخذ نمایند.  معترض باید  ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت 
به تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی دادخواســت به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت 
اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، 
گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند 
مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. تاریخ انتشار نوبت اول: 1400/05/17. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1400/06/02
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تورم به ۴۵.۲ درصد رسید

روند نزولی نرخ سود بین بانکی تداوم دارد

آمار رســمی بیانگر رشد تورم سالانه به 45.2 
درصد در مرداد ماه امسال است.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
ایسنا، مرکز آمار ایران جزئیات تورم در مرداد 

1400 را اعلام کرد.
تورم ســالانه، درصــد تغییــر میانگین اعداد 
شــاخص قیمت در یک ســال منتهی به ماه 
جاری، نسبت به دوره مشابه قبل از آن است. 
نرخ تورم ســالانه مرداد ماه برای خانوارها به 
45,2 درصد رسیده که نسبت به همین اطلاع 
در ماه قبل، یک درصد افزایش نشان می دهد.
هم چنین نرخ تورم ســالانه برای خانوارهای 
شهری و روســتایی به ترتیب 44,5 درصد و 
48.7 درصد اعلام شــده که برای خانوارهای 
شــهری 0.8 واحــد درصد افزایــش و برای 
خانوارهای روستایی 1.4 واحد درصد افزایش 

داشته است.
در گــروه عمده »خوراکی ها، آشــامیدنی ها و 
دخانیات« بیشــترین افزایش قیمت نسبت به 
ماه قبل مربوط به گروه »سبزیجات« )هویج 

فرنگی، کاهو و قــارچ(، گروه »لبنیات و تخم 
مرغ« )تخم مرغ، انواع ماست و شیر( و گروه 

»نان و غلات« )انواع نان( است.

 در گروه عمــده »کالاهــای غیرخوراکی و 
خدمات«، گروه »هتل و رستوران« )غذاهای 
سرو شده در رستوران(، گروه »حمل و نقل« 

)روغن موتور و انواع خودروی سواری( و گروه 
»پوشاک و کفش« بیشترین افزایش قیمت را 

نسبت به ماه قبل داشته اند.
منظور از نرخ تورم نقطه ای، درصد تغییر عدد 
شاخص قیمت، نسبت به ماه مشابه سال قبل 
است. نرخ تورم نقطه ای در مرداد به عدد 43,2 
درصد رسیده اســت؛ یعنی خانوارهای کشور 
به طور میانگین 43.2 درصد بیشــتر از مرداد 
13۹۹ برای خرید یــک »مجموعه کالاها و 

خدمات یکسان« هزینه کرده¬ اند.
نرخ تورم نقطه ای مرداد ماه 1400 در مقایسه 
با ماه قبل 0,4 واحد درصد کاهش یافته است.

نرخ تورم نقطه ای گــروه عمده »خوراکی ها، 
آشــامیدنی ها ¬هــا و دخانیات« بــا افزایش 
1,5 واحــد درصدی بــه 58.4 درصد و گروه 
»کالاهــای غیرخوراکی و خدمات« با کاهش 
1.3 واحــد درصدی به 36.1 درصد رســیده 

است.
این در حالی است که نرخ تورم نقطه ای برای 
خانوارهای شهری 42,4 درصد بوده کهنسبتبه

ماهقبل0.5واحددرصدکاهشداشتهاست.
هم چنین این نرخ برای خانوارهای روســتایی 
47.7 درصد بوده که نسبت به ماه قبل تغییری 

نداشته است.
اما نرخ تورم ماهانه، درصد تغییر عدد شاخص 
قیمت، نســبت به ماه قبل اســت. نرخ تورم 
ماهانه مرداد 1400 به 3,2 درصد رســیده که 
در مقایســه با همین اطلاع در ماه قبل، 0.3 

واحد درصد کاهش داشته است.
تــورم ماهانــه بــرای گروه هــای عمــده 
»خوراکی هــا، آشــامیدنی ها و دخانیــات« و 
»کالاهــای غیرخوراکی و خدمات« به ترتیب 

4.6 درصد و 2.4 درصد بوده است.
این در حالی اســت که نرخ تورم ماهانه برای 
خانوارهای شهری 3,2 درصد است که نسبت 
به مــاه قبل 0.4 واحد درصد کاهش داشــته 

است.
هم چنین این نرخ برای خانوارهای روســتایی 
3.2 درصد بوده که نسبت به ماه قبل تغییری 

نداشته است.

آمارهـای بانـک مرکـزی نشـان می دهـد 
از  کـه  بانکـی  بیـن  بـازار  در  نـرخ سـود 
ابتـدای امسـال رونـد نزولی آرامی داشـته، 
در پایـان مردادمـاه به 18.4 درصد رسـیده 

. ست ا
بـه گـزارش روزنامـه »صبـح امـروز« و به 
نقـل از ایرنـا، رونـد نـرخ سـود بـازار بیـن 
بانکی از ابتدای امسـال، نزولی بوده اسـت.
آخریـن داده هـای آمـاری بانـک مرکـزی 
نشـان می دهـد که نرخ سـود در بـازار بین 
بانکـی کـه در هفته نخسـت امسـال 1۹.۹ 
درصـد بـود، در پایـان فروردیـن مـاه بـه 

عـدد 1۹.82 درصد رسـید.

رونـد نزولـی نرخ سـود بازار بیـن بانکی در 
اردیبهشـت مـاه ادامـه داشـت و در پایـان 

ایـن مـاه 1۹.6 درصد شـد.
در نخسـتین روزهـای خردادماه که هیجان 
برگـزاری انتخابات ریاسـت جمهـوری بالا 
گرفتـه بـود، نرخ سـود در بازار بیـن بانکی 
جهـش جزئـی 0.18 درصـدی نسـبت بـه 
هفتـه  یـک  در  داشـت.  مـاه  اردیبهشـت 
منتهی به سـی ام اردیبهشـت ماه نرخ سـود 
در ایـن بـازار 1۹.6 درصـد بـود و بـا ایـن 
حـال ایـن نـرخ در پایـان خردادمـاه برابـر 

بود. درصـد   18.54
در شـروع فصـل تابسـتان نـرخ سـود در 
بـازار بیـن بانکـی دوبـاره در مسـیر نزولی 

قـرار گرفـت بـه ایـن صـورت کـه سـوم 
و  شـد  اعـلام  درصـد   18.46 خردادمـاه 
هفدهـم تیرمـاه بـه کمتریـن رقم خـود در 
سـال جـاری برابـر 17.۹5 درصـد رسـید 
امـا دوبـاره بـر مـدار صعـودی یعنـی عدد 

18.61 درصـد قـرار گرفـت. 
نـرخ  بانـک مرکـزی  داده  آخریـن  طبـق 
سـود بیـن بانکـی در 28 مردادمـاه برابـر 
18.4 درصـد بود.بایـد توجـه داشـت کـه 
نـرخ »سـود بـازار بیـن بانکـی« متفـاوت 
از نـرخ »سـود بانکـی« اسـت. نرخ »سـود 
سـپرده گذاری  سـود  میـزان  بـه  بانکـی« 
کوتـاه و بلندمـدت افـراد در بانک هـا تعلق 
می گیـرد امـا »نـرخ سـود بـازار بینبانکی«

بهسودیکهبانک هاازیکدیگراستقراضکرده ان
دپرداختمی شـود.

بـازار بیـن بانکی یکـی از ارکان بـازار پول 
موسسـات  و  بانک هـا  آن  در  کـه  اسـت 
اعتبـاری بـرای تامیـن مالـی کوتـاه مدت 
و ایجـاد تعـادل در وضعیـت نقدینگی خود 
بـا یکدیگـر معاملـه می کننـد و در فاصلـه 
معلـوم  نـرخ سـودی  بـا  و  زمانـی کوتـاه 

بازپرداخـت کننـد.
دارای  کـه  بانک هایـی  بـازار،  ایـن  در 
مـازاد منابـع هسـتند بـه بانک هـای دچـار 
کسـری، قـرض مـی دهنـد تـا بتواننـد از 
طـرف دیگر نرخ سـود را در بـازار مدیریت 
کننـد. همچنیـن این بـازار کمـک می کند 

تـا بانـک هـا بـرای تامیـن نقدینگـی بـه 
بانـک مرکـزی مراجعـه نکننـد در نتیجـه 
جلوگیـری  نقدینگـی  حجـم  انبسـاط  از 
مـدت  کوتـاه  در  نـرخ  می شود.نوسـانات 
مثـل نـرخ ارز در حـد یـک تـا دو درصـد 
ممکـن  روز  یـک  اسـت.  طبیعـی  امـری 
اسـت برداشـت دولـت ازحسـاب تنخـواه 
بـالا رفتـه باشـد و تزریـق ذخایـر بـه بازار 
بیـن بانکـی افزایـش یافتـه و نـرخ پاییـن 
اسـت  ممکـن  برعکـس  یـا  باشـد  رفتـه 
سـپرده داران بـه بانک هـا مراجعـه داشـته 
باشـند و بانک هـا بـا کمبـود ذخایـر مواجه 
شـده باشـند، این مـورد تقاضا را بـالا برده 

افزایـش می دهـد. و نـرخ را 

واگذاری اراضی ملی خراسان شمالی با 
دقت و حساسیت به سرمایه گذاران

معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار خراسان شــمالی گفت: اراضی ملی استان با 
دقت و حساســیت به سرمایه گذاران واگذار و حتی یک وجب از این اراضی نباید هدر 

شود.
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایرنا، غلامرضا هوایی روز دوشــنبه در 
جلســه کارگروه امور زیربنایی استان اظهار داشت: در واگذاری زمین ظرفیت های هر 
منطقه مورد توجه قرار بگیرد و در کنار آن در مصوبات خود حتما بایدموضوعات زیست 
محیطی، آمایش سرزمین و توسعه شهری روستایی و عشایری دیده و در جانمایی ها 

کار کارشناسیانجامشود.
وی از مدیران خواســت تا به هر شکلممکنبهسرمایهگذرانیکهبرایاجرایطرحهابهمانعبر
میخورندکمککنندوافزود: بارویهکنونیکهمدیراندرموردســرمایه گذاری دارند استان به 

سمت توسعه نخواهد رفت.
وی با بیان این که مدیران باید بســترهای سرمایه گذاری را به بهترین شکل فراهم 
کنند افزود: برخی از مدیران زحمت جواب دادن به ســرمایه گذار را هم به خود نمی 

دهند.
 وی با انتقاد از پروژههای سرمایه گذاری که در بخش گردشگری به آن ها مجوز داده 

شده است افزود: افزایش رستوران و کافه و کباب خوری توسعه گردشگری نیست.
وی بــا تاکید بر این که مجوزهایی که برای ســرمایه گذاری داده می شــود پایش 
شــود افــزود: مجوزهایــی بدون بررســی و طرح کــردن آن ها در جلســات فقط 

وقتجلسههارامیگیرد.
در این جلســه کاربری 28.6 هکتار از اراضی ملی اســتان برای کاربری گردشگری 

تثبیت و تصویب شد.
خراسان شمالی در شمال شرق کشور قرار دارد.

بر اساس نتایج سرشماری سال ۹5 جمعیت این استان 863 هزار نفر برآورد شده است 
که 4درصد از این جمعیت در روستاها زندگی می کنند.

عرضه شکر بسته بندی بیش از ۱۶ هزار 
تومان تخلف است

دبیر انجمن صنفی کارخانه های قند و شکر گفت: عرضه شکر فله ای با قیمت بیش از 
کیلویی 14 هزار تومان و بسته بندی بیش از 16 هزار تومان تخلف گرانفروشی است.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از صدا و سیما، بهمن دانایی افزود: در حال 
قیمتشکرداخلیدردربکارخانهبهازایهرکیلو12هزارو500تا12هزارو600توماناستکه حاضر 
با احتساب سوداگر اینمحصولبهصورتفلهعرضهشود قیمتش بایدبین14تا 14,500 تومان

واگردربستهبندی هاییککیلوییعرضهشودبایدبین15تا16هزارتومانباشد.
وی با اشــاره به اینکه شــکر نرخمصوبنداردگفت: البتهدستگاه هاینظارتیبااحتسابقیم
ت تمامشــده می توانند به موضوع گران فروشــی این محصول ورود کرده و براساس 

آنبااینمواردبرخوردکنند.
دانایی افزود: بالا بودن قیمت شکر درحالحاضر بهدلیلضعفنظارتاستوگرنهقیمتشکربست

هبندیحداکثرباید16هزارتومانباشد.
وی تاکید کرد: بر اساس مصوبهکارگروهتنظیمبازار باید قیمت شکر روی بسته بندی 
آن درج شــده باشــد و اگر این اقدام صورت نگیرد تخلف اســت ضمن اینکه بسته 

بندی های شکر حتماًبایدباوزنیککیلوییباشد.
دبیر انجمن صنفی کارخانه های قند و شــکر تصریحکــرد: در حال حاضر 37کارخانه 
شکر در کشور فعالیت می کنند که ۹ کارخانه نیشکری و28کارخانهچغندریسالیانهحدو

دیکمیلیونو600تایکمیلیونو700هزارتنتولیددارند.
وی گفت: در حال حاضر حداکثروارداتبرایمصرف200تا300هزارتناســتوالبتهدولتنیزبا
ید500هزارتنشکربرایذخیرهراهبردی )اســتراتژیک( داشتهباشدکه براساس نیاز برای 

تأمین این مقدار شکر به کشور وارد می کند.
دبیر انجمن صنفی کارخانه های قند و شکر ادامهداد: شرکتبازرگانیدولتی براساس مص
وبهکارگروهتنظیمبازاردرصورتاحساسهرگونهکمبودباتخصیصیارانه3تا4هزارتومانبرایهر

کیلوشکرراباقیمت11هزارو500تومان برای مصارف صنوف و خانوار عرضه می کند که 
این موضوع نیز به ایجاد ثبات قیمتی در بازار شکر یاریدهندهاست.

بازگشت مبادلات تجاری ایران و 
افغانستان به حالت عادی 

سخنگوی گمرک از بازگشت مبادلات تجاری ایران و افغانستان به حالت قبل خبر داد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از گمرک، سید روح الله لطیفی درخصوص 
باتوجهبهدرگیری های  آخرینوضعیتمرزهایمشترکایرانوافغانستانوتجارتدوکشــورگفت: 
آخرینآمار درحالحاضر  درکشورافغانستانوکاهش15درصدیوزنتجارتایرانوافغانستان  اخیر 

هاحاکیازآناســتکهتا30مرداد 1400 تجارت ایران و افغانســتان به حدود هزار و 300 
کامیون در روز رسیده است.

وی افــزود: بیش از 500 کامیون در مرز ماهیــرود وحدود600کامیوندرمرز دوغارون 
و185کامیوندرمرز میلک ترددداشــتندکهدرمرز میلک ۹7کامیون ورودی از افغانستان 
و 88 کامیون خروجی بوده که از این تعداد 22 کامیون شــامل محموله صادراتی، 15 
کامیون محموله ترانزیتی، 17 کامیون ســیمان، 33 کامیون شامل تانکر و 5 کامیون 

مرجوعی بوده است.
سخنگوی گمرک گفت: در مرز میلک باورودوخروج185کامیونمجددابًهمیزانتردد قبل 
ازدرگیری هادراینمرزنزدیکمی شــویمو7و نیم درصد کاهش نسبت به قبل وجودداردکه 
بهسرعت درحالبازگشــتبهحالت قبل اســتودرمرز ماهیرود نیزتا60درصدنسبتبه قبل 

رشدداشتهاست.
لطیفی تاکیدکرد: پیشبینیمی شودباتوجهبهنزدیکیفصلبرداشتترهباروتعییننیازافغانستانازای

ران تبادلدو کشورازمرز میلک ازمیانگین200کامیونعبورکندوبه300کامیونبرسد.
وی گفت: با رســیدن فصل برداشــت تره بار افزایش تبادل میان دو کشور را خواهیم 
داشت و با تغییرات اخیر درافغانستاننیزروندصعودیتبادلرخمی دهدوتجارایناطمینانراخواه

ندداشتکهروندتجاریاز مرز افزایش می یابد.
سخنگوی گمرک در توضیح روند تجارت از دیگر مرزهای مشترک دو کشور افزود: در 
مرز ماهی رود نیزافزایش60درصدیتجارتراشاهدهستیموتجارتدرمرزدو غارون درخراس
انرضوینیزباتوجهبهاتمامدرگیری هادرمسیرهراتبهاسلامقلعهروندروبهرشدیدارد و میزان 

تجارت در حال بازگشت به حالت عادی است.
لطیفی تصریحکرد: صادراتمابهافغانستاناهمیتویژه ایداردچراکهافغانستانپنجمینکشورمق

صدصادراتیکالاهایکشوردرچندسال اخیر بودهاست.
وی افزود: میزان واردات افغانســتان در سال گذشته 7 تا 8 میلیارد دلار بوده است که 
2.3 میلیارد دلار آن از ایران بوده که نشــان می دهد یک سوم کالاهای مورد نیاز این 

کشور از ایران تأمین شده است.
سخنگوی گمرک گفت: به دلیل محصور بودن افغانستان در خشکی و مشترکات زبان 
و فرهنگی با ایران پیش بینی می شــود میزان تجارت در کوتاه مدت حفظ شــود و در 

دراز مدت نیز روند آن بستگی به چگونگی تحولات در افغانستان دارد.
لطیفی بیان کرد: کل تجارت ما به 27 کشور عضو اتحادیه اروپا در سال ۹۹ حدود 650 
میلیون دلار بوده است در حالی که صادرات ما به افغانستان نزدیک به 4 برابر صادرات 
به کشورهای عضو اتحادیه اروپا و 2.3 برابر کشورهای عضو اتحادیه اوراسیا بوده است 

که نشان دهنده نیاز دو کشور به یکدیگر است و تعامل به نفع دو کشور خواهد بود.
وی در پایان تاکید کرد: تاریخ همواره نشــان داده که ایران در کنار ملت افغانستانبوده
استوامیدواریمبابازگشتآرامشبهکشورافغانستانروندتجارت به این کشور نیز افزایش یابد.

خبر

نگاهی به تجارت واکسن کوئید در 27میلیون دوز واردات؛

تامین ارز بخش خصوصی یا استفاده از ارزهای بلوکه شده؟ 
بر اســاس آخریــن آمار 
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جمهــوری  گمــرک 
از  ایــران  اســلامی 
ماه  بهمن  پانزدهــم 
سال گذشــته تا پایان 
ســال  مردادمــاه 
واکسن  دوز  جاریمجموع 
به  شــده  1۹وارد  کووید 
 67۹ و  26میلیون  کشور 
در  دوز   610 و  هــزار 
 42 ارزش  به  40محموله 
میلیون و 474 هزار یوروبوده اســت که آمار 
تفکیکی آن نیز به شــرح 22محموله ســرم 
چینی سینوفارم به میزان 20 میلیون و 130 
هزار دوز، واکسن اســترازنکا از مبدا ژاپن 3 
محموله به میــزان 2 میلیون و ۹11 هزار و 
810 دوز، از مبدا روســیه یــک محموله به 
میــزان 315 هــزار دوز واکســن روســی 
اسپوتنیک، 11 محموله به میزان 1 میلیون و 
45 هزار دوز واکسن کواکس، از مبدا ایتالیا و 
کره جنوبی هر کدام 1 محموله به ترتیب به 
میزان یک میلیون 452 هزار دوز و 700 هزار 
و 800 دوز و همچنین واکسن هندی بهارات 
1محموله به میزان 125 هزار دوز می باشد. 

انتقاد از بخش خصوصی
حوالی آذرماه سال گذشته مجوز ورود بخش 
خصوصــی به واردات واکســن کووید- 1۹ 
صادر شــد و تقریبا 3  ماه بعد ورود و تأمین 
واکســن کرونا به صورت متمرکز از ســوی 
دولــت به فعالان این بخش با پیش شــرط 
گرفتن تأییدیه ســازمان غذا و دارو پیشنهاد 
شــد و رئیس جمهور ســابق نیز به حمایت 
از شــرکت های ورودکننده به این حوزه خبر 
داد و تردیــد فعــالان بخــش خصوصی از 
بدقولی های دولت در پرداخت مطالباتشان را 

کمی هموار کرد.
اکنون اما، رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران 
و چین با افشــای قیمت واکســن سینوفارم 
برای ایران، از بخــش خصوصی برای ورود 
به حوزه واردات واکسن کووید 1۹ انتقاد کرد. 
چراکه می گوید زمانی که ســفارت ایران در 
حال خرید واکســن بود، هر دوز 16 دلار بود 
امــا هنگامی که تجار بخش خصوصی ایران 
به بازار وارد شدند، قیمت هر دوز به 20 دلار 

رسید.
مجیدرضا حریری در گفتگویی با خبرگزاری 
ترنــد گفت: به دلیل تحریــم های آمریکا و 
حضور ســرمایه گذاران آمریکایی در شرکت 
دارویی تولیدکننده واکسن سینوفارم، شرکت 
های ســینوفارم برای اعلام جزئیات فروش 
واکســن به ایران با محدودیت هایی روبرو 

هستند.
کمترین قیمت سینوفارم؛ 10دلار

وی خاطرنشان کرد: تاکنون کمترین قیمت 
واکسن ســینوفارم به ازای هر دوز 10 دلار 

بوده اســت اما مقداری از این واکسن ها به 
عنوان هدیه برای ایران ارسال شده است.

رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و چین با 
اشاره به اینکه »چین 850 هزار دوز واکسن 
سینوفارم را به صورت رایگان به ایران هدیه 
داده است و در حال حاضر چین تخفیف های 
قابــل توجهی به ایران ارائه می دهد« افزود: 
پیش بینی شــده بــود کــه 40 میلیون دوز 

واکسن توسط چین به ایران عرضه شود.
وی با انتقــاد از بخش خصوصی ایران برای 
ورود بــه خرید واکســن، گفــت: زمانی که 
ســفارت ایران در حال خرید واکسن بود، هر 
دوز 16 دلار بــود اما هنگامی که تجار ایران 
به بازار وارد شدند، قیمت هر دوز به 20 دلار 

رسید.
70 میلیون دلار برای واردات واکسن 

کرونا، هزینه زیادی نیست
حریری با اشــاره بــه اینکه »وقتی ســفیر 
کشــوری از تعامل سیاســی بــرای مذاکره 
استفاده می کند، قیمت پایین تر است« مطرح 
کرد: انتظــار می رود، اتاق بازرگانی تهران، 6 

میلیون دوز واکسن وارد کند.
وی با انتقاد از بخــش خصوصی گفت: اگر 
واردکننــدگان بخش خصوصی 25 ســنت 
بیشتر دریافت کنند، ســود آنها 1,5 میلیون 
دلار خواهد بود که رقم قابل توجهی اســت؛ 
وزارت بهداشــت می خواســت از این سوء 

استفاده ها جلوگیری کند.
رئیس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و چین 
بیان کرد: واکسن در کشورهایی مانند آمریکا 
رایگان است و وظیفه دولت تامین آن است.

حریــری در پایــان مطرح کرد: ما ســالانه 
2,2 میلیــارد دلار برای واردات دارو پرداخت 
می کنیــم و هزینه 70 میلیــون دلار برای 
واردات واکسن کرونا، هزینه زیادی برای کل 

کشور نیست و دولت باید هزینه آن رابپردازد.
لزوم تامین واکسن با ارزهای بلوکه شده

در خصوص راهکارهایی برای واردات واکسن 
کرونا در شرایط تحریمی کنونی،رئیس کمیته 
مشترک بازرگانی ایران و ژاپن نیز گفت: بهتر 
اســت بجای دادن ارز برای واردات واکسن 
کرونا، با اســتفاده از بخشی از ارزهای بلوکه 

شده در ژاپن، کره و ... واکسن وارد کنیم.
بهرام شکوری در گفتگو با مهر، اظهار داشت: 
اخیراً یک شــرکت خصوصی بــه ما مراجعه 
کرد که برای واردات 5 میلیون دز واکســن 
آســترازنکا مجوز دریافت کرده است و اعلام 
کرد که به زودی می خواهد تا 50 میلیون دز 
هم وارد کند و وزارت بهداشت قول تأمین ارز 
را داده است. این شرکت برای تسریع فرایند 

از ما درخواست کمک کرد.
دولت رایزنی کند!

رئیس کمیته مشترک بازرگانی ایران و ژاپن 
افــزود: با توجه به حضور وزیــر امور خارجه 
ژاپن در ایران، به نظر می رسد دولت می تواند 
از طریق رایزنی زمینــه ای فراهم کند که با 
اســتفاده از پول های بلوکه شــده در ژاپن، 
واکســن وارد کنیم؛ یعنی به جای دادن ارز 
برای واردات آســترازنکا و … که گران هم 
تمام می شــود، از ارزهای بلوکه شــده برای 

واردات استفاده کنیم.
وی ادامــه داد: در حــال حاضــر بــه دلیل 
محدودیت هــای تحریم، امکان اســتفاده از 
ارزهای بلوکه شــده وجود نــدارد و حتی در 
قالــب واردات کالا هم نمی توان از این ارزها 
اســتفاده کرد از این رو با توجه به تســهیل 
واردات واکســن، بهتر اســت از بخشــی از 
ارزهــای بلوکه شــده برای ورود واکســن 
استفاده کرد.رئیس کمیسیون معادن و صنایع 
معدنی اتاق بازرگانــی ایران در پایان مطرح 

کرد: ایران می تواند از طریق رایزنی با ژاپن، 
کره و چین از ارزهای بلوکه شده برای بهبود 
شــرایط کرونا در کشور استفاده و بسیاری از 

مشکلات را حل کند.
لزوم هدف گذاری همه جانبه

بدون تردیــد در حال حاضــر دولت ها تنها 
مشتری واکسن کرونا هستند و به هر ترتیب، 
واردات آن جزو موضوعات بسیار حائز اهمیت 
اســت که به هر نحوی باید به ســریع ترین 
شکل ممکن صورت پذیرد. بنابراین حمایت 
دولت از شــرکتهای بخش خصوصی لازمه 
اصلی این مهم اســت. امــا از این موضوع 
نیز نباید چشــم پوشــی کرد که منابع دولت 
و بودجــه ای که برای این کار در نظر گرفته 
میشــود عملا بیت المال است. بنابراین بهتر 
آن است که تا جای ممکن از منابعی استفاده 
کنیم که هم تســهیل و تسریع واردات را به 
همراه داشــته باشــد و هم هزینه اضافی به 

شرکتهای واسطه پرداخت نگردد.

حریری: اگر 

واردکنندگان بخش 

خصوصی 25 سنت 

بیشتر دریافت کنند، 

سود آنها 1.5 میلیون 

دلار خواهد بود که رقم 

قابل توجهی است

شکوری: ایران 

می تواند از طریق رایزنی 

با ژاپن، کره و چین از 

ارزهای بلوکه شده برای 

بهبود شرایط کرونا در 

کشور استفاده و بسیاری 

از مشکلات را حل کند
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تاثیرهای مثبت و منفی رسانه ها بر کودکان
مینا دادگستر مقدم، رواشناس

می گذرد  بیشتر  زمان  هرچه  و  هستند  جامعه  جدایی ناپذیر  اجزای  جمله  از  رسانه ها  امروزه 
وابستگی مردم به   آن ها بیشتر می شود. باید توجه داشت که دوران همه گیری کرونا عاملی 
ست تا همه افراد بیشتر وقت خود را، صرف کارهایی کنند که به نوعی با رسانه در ارتباط است 

و در این میان کودکان هم خواسته یا ناخواسته وارد این میدان شدند.
رسانه ها ابزارهایی هستند، با کارکردهای مثبت و منفی. استفاده از موبایل، تلویزیون و... در 
کودکان به بهبود قوای ادراکی و تماشای تلویزیون به قدرت تخیل در کودکان کمک می کند. 
آن ها ابزارهای خوبی برای سرگرمی کودکان هستند و همچنین به وسیله رسانه ها می توان 

بسیاری از ارزش های اجتماعی، قوانین و هنجارها را به کودکان آموزش داد.
بین  هماهنگی  تمرکز،  قدرت  رسانه ای،  بازی های  از  استفاده  وسیله  به  می توانند  کودکان 
چشم و دست، قدرت تفکر و ... خود را تقویت کنند، اما همه این کارکردهای مثبت وابسته 
به چگونگی استفاده از رسانه ها است. اگر والدین نحوه استفاده کودکان از رسانه ها را مدیریت 
نکنند، آن ها تبدیل می شوند به ابزارهایی با آسیب های بی شمار و جبران ناپذیر برای کودکان.

ایجاد وابستگی کودکان به رسانه ها، غرق شدن در دنیای خیالی، قطع ارتباط با دنیای واقعی، 
تحصیلی،  افت  غلط،  الگوهای  یادگیری  ارتباطی،  مهارت های  رشد  عدم  و  دادن  دست  از 
مواجهه با اطلاعاتی مربوط به رده سنی بالا تر، اختلال در ساعات خواب، مشکلات جسمانی، 
و  گوناگون  های  مهارت  رشد  عدم  پرخاشگرانه،  الگوهای  یادگیری  زودرس،  بلوغ  چاقی، 

بسیاری موارد دیگر را میتوان از کارکردهای منفی رسانه ها دانست.
توصیه به والدین برای کاهش کارکردهای منفی رسانه ها در کودکان: خودشان به عنوان الگو 
فرزندان، باید از رسانه ها به درستی استفاده کنند. والدین ساعت های مشخصی را برای استفاده 

کودکان از موبایل، تلویزیون و سایر وسایل رسانه ای در نظر بگیرند.
را همراهی کنند. در  و  کودکان  نگذارند  تنها  را  آن ها  از رسانه ها،  استفاده کودکان  هنگام 
زمان استفاده از وسایل رسانه، اگر کودک پیام اشتباه یا پیامی را که نیازمند توضیح و تحلیل 
بود را دریافت کرد در همان لحظه مطلب را برای کودکان واضح سازی کنند تا تفکر نقاد در 

کودک پرورش یابد.
با کودکان در ارتباط با موضوعات مرتبط با برنامه ای که در رسانه مشاهده کردند گفت وگو 
کنید. کودکان به جای تلویزیون، از برنامه های ضبط شده ای که از قبل توسط والدین دیده و 

تایید شده است استفاده کنند.
 اما برای کم شدن تمایل کودکان به استفاده از رسانه ها چه باید کرد؟ خبر خوب این است که 
کودکان وقت گذرانی در دنیای واقعی را به ارتباط در دنیای مجازی ترجیح می دهند، اما شرط 

آن این است که دنیای واقعی را برای آنان لذت بخش کنیم.
برای دور کردن کودکان از رسانه ها باید جایگزین هایی لذت بخش و سرگرم کننده همچون 
ارتباط و بازی کودکان با والدین، بازی در پارک، دوچرخه سواری، قدم زدن، رفتن کوه و دشت، 
وقت گذرانی با هم سن و سالان، بازی های دو نفره و چند نفره همچنین در طول روز نهایت 
برنامه ریزی والدین و  این امر مستلزم  دو تا سه ساعت را به رسانه ها اختصاص دهند که 

نظارت آن ها می باشد.

یادداشت 

انتقال آنتی بادی واکسن کرونا از طریق 
شیرمادر به کودک 

برخی  گفت:  شهیدبهشتی  پزشکی  علوم  دانشگاه  ویروس شناسی  تحقیقات  مرکز  رییس 
نگرانی ها برای تزریق واکسن کرونا برای مادران در زمان شیردهی وجود دارد اما باید گفت 
می شودو  منتقل  هم  کودک  به  شیرمادر  طریق  از  آن  آنتی بادی  واکسن  این  تزریق  با  که 

مشکلی برای نوزاد ایجاد نمی کند.
 ایرنا نوشت: علیرضا ناجی با اشاره به اینکه زنانی که فرزند زیر 2 سال یا شیرخواره دارند 
و این پرسش که تزریق واکسن کرونا ممکن است در آینده روی کودک تاثیر منفی داشته 
باشد، نیز اینگونه توضیح داد: در زمان شیردهی هیچ گونه ممنوعیتی برای استفاده بانوان از 

واکسن های موجود در ایران وجود ندارد.
وی افزود: طبق تحقیقات انجام شده، تزریق واکسن در مادرانی که کودک شیرخوار دارند، 
می تواند تاثیر مثبت و موثری هم داشته باشد چون آنتی بادی واکسن از طریق شیرمادر به 

کودک منتقل می شود و همین امر باعث واکسینه شدن کودک هم خواهد شد. 
به گفته ناجی، زمان شیردهی نمی تواند هیچ ممانعتی برای تزریق واکسن باشد و نمی توان 
تاثیر منفی آن بر جنین در آینده را نیز تایید کرد چون نمی توان پیش بینی کرد که اصلا در 

آینده چه اتفاقی برای کودک رخ می دهد.
وی در پاسخ به این سوال که زنان باردار چه واکسنی می توانند استفاده کنند، گفت: برای 
دوران بارداری تنها واکسن های مجوزدار برای مصرف، دو نوع است که در حال حاضر این 
دو نوع در ایران وجود ندارد، اما در نهایت مشاوره با پزشک نیز می تواند در این زمینه کارساز 
باشد. گفتنی است طبق تحقیقات انجام شده، واکسن زمانی که به بانوان باردار تزریق می شود 

همانند دیگر واکسن ها، تاثیری روی جنین یا زایمان زودرس آن ها ندارد.

آغاز واکسیناسیون پرسنل مراکز مثبت 
زندگی و بهزیستی خراسان رضوی

مدیر کل بهزیستی خراسان رضوی از واکسیناسیون کارکنان مراکز مثبت زندگی و همچنین 
پرسنل بخش های اداری، مراکز تأمین و توسعه، مراکز مشاوره 1480 و... خبر داد.

به گزارش »صبح امروز« مسعود فیروزی با بیان اینکه »تلاش برای واکسیناسیون مددجویانی 
که در منازل شان هستند و تحت مراقبت خانواده قرار دارند همچنان ادامه دارد« گفت: در 
برنامه  واکسیناسیون مراکز خدماتی بهزیستی که از روز گذشته آغاز شده برای دریافت واکسن 
600 نفر برنامه ریزی گردیده، زیرا تعدادی از پرسنل این مراکز، حسب شرایط سنی و یا داشتن 
بیماری های زمینه ای و دلایل دیگر، در نوبت دهی مراکز بهداشت و درمان، واکسینه شده  اند.

وی خاطر نشان کرد: 1۹3 مرکز مثبت زندگی در استان فعال است که 300  نفر از نیروهای 
انسانی این بخش با احتساب کارکنان مراکز مرتبط در برنامه ی واکسیناسیون قرار دارند و 
این  اداری و خدماتی، در  بهزیستی در واحدهای  از کارکنان  نفر  به 150  نزدیک  همچنین 

برنامه خواهند بود.
به گفته فیروزی، یک بخش دندانپزشکی مرکز فیاض بخش برای ارائه واکسن در نظر گرفته 
شده که همکاران دانشگاه علوم پزشکی در آنجا مستقر شده اند و کار واکسیناسیون را برای 

افراد هدف، در همان مرکز انجام می دهند.
بهزیستی  نظارت  تحت  مراکز  در  کرونا  بیماری  وضعیت  خصوص  در  بهزیستی  کل  مدیر 
استان گفت: خوشبختانه، با نظارت دقیق بر اجرای دستورالعمل های ابلاغی و پروتکل های 
بهداشتی، از بروز موارد کووید در مراکز تا حد امکان جلوگیری به عمل آمده و از ابتدای بروز 
کرونا در کشور تا کنون، نسبت به جمعیت ساکن در مراکز ، موارد ابتلا و فوت ناشی از بیماری 

از میانگین کشوری پایین تر بوده است.
وی افزود: متأسفانه تعدادی از مددجویان و کارکنان ستادی و مراکز مبتلا به کووید شده اند 
که به محض وجود علائم، از آنها خواسته می شود در خانه بمانند و درمان را آغاز کنند و از 

همکاران آنها نیز خواسته می شود که شرایط قرنطینه را رعایت کنند.

یادداشت 

اژه ای: با خائنان به سلامت مردم قاطعانه برخورد شود
رئیــس قــوه قضاییــه گفــت: بــا کســانی 
ــی و  ــروش داروی تقلب ــا ف ــکار ی ــا احت ــه ب ک
ــه ســلامت مــردم  اقدامــات مشــابه نســبت ب
ــه  ــن عرص ــی ای ــان اصل ــت و کار خادم خیان
می کننــد،  نتیجــه  کــم  یــا  بی نتیجــه  را 

ــود. ــورد ش ــه برخ قاطعان
ــلمین  ــلام والمس ــت: حجت الاس ــارس نوش ف
محســنی اژه ای در جلســه ای کــه در شــورای 

عالــی قــوه قضاییــه برگــزار شــد 
ــت از  ــرای صیان ــد ب ــه »بای ــان اینک ــا بی ب
اعتبــار کادر درمــان کشــور بــا کســانی کــه بــا 
احتــکار یــا فــروش داروی تقلبــی و اقدامــات 
مشــابه نســبت بــه ســلامت مــردم خیانــت و 
کار خادمــان اصلــی ایــن عرصــه را بی نتیجــه 
ــورد  ــه برخ ــد، قاطعان ــه می کنن ــم نتیج ــا ک ی

شــود« اظهــار کــرد: دادســتان کل کشــور بــه 
عنــوان مدعی  العمــوم و ســازمان بازرســی 
مأموریــت دارد بــا کســانی کــه در ایــن 
ــردم  ــه ســلامت م شــرایط ســخت نســبت ب
ــان  ــا درم ــگیری ت ــوزه ای از پیش ــر ح در ه
ــیت  ــت و حساس ــا جدی ــد، ب ــت می کنن خیان
برخــورد کننــد و اجــازه ندهنــد زحمــات 

ــرود. ــوال ب ــلامت زیرس ــان س مدافع
تأکیــد  همچنیــن  قضاییــه  قــوه  رئیــس 
ــایی و  ــرای شناس ــازوکاری ب ــد س ــرد بای ک
ــاد  ــر فس ــا اگ ــود ت ــاد ش ــوال ایج ــی ام ردیاب
ــرار اســت  ــه و ق ــا اختلاســی صــورت گرفت ی
امــوال بــه یغمــا رفتــه بــه بیت المــال و 
افــراد  حتــی  یــا  حقوقــی  دســتگاه های 
ــن کار  ــریع تر ای ــه س ــردد، هرچ ــی برگ حقیق

ــرد. ــورت گی ص
محســنی  حجت الاسلام والمســلمین 
ــا  ــر ب ــال حاض ــفانه در ح ــزود: متأس اژه ای اف
ــرای  ــع ب ــی جام ــک اطلاعات ــک بان ــلاء ی خ
ــن  ــا همی ــا ب اســتعلامات مواجــه هســتیم، ام
ــر  ــه ای تدبی ــه گون ــد ب ــود بای ــات موج امکان
کنیــم کــه بــا شناســایی فــوری امــوال، 
ــه  ــر ب ــا زودت ــم ت ــاری دهی ــگان را ی مالباخت

ــند. ــود برس ــق خ ح
وی همچنیــن خطــاب بــه دادســتان ها و 
کــرد:  تأکیــد  دادگســتری ها  روســای کل 
چنانچــه ضعفــی در اســتفاده از اطلاعــات در 
ــتعلامی  ــز اس ــات مراک ــتعلامات و اطلاع اس
و  بانک هــا  و  مرکــزی  بانــک  همچــون 
را  موضــوع  دارد  وجــود  ثبــت  ســازمان 

ــوع  ــع و رج ــا رف ــا ب ــد ت ــزارش کنن ــوراً گ ف
مشــکلات، رونــد پاســخ بــه اســتعلامات 

ــد. ــرعت یاب س
رئیــس قــوه قضاییــه یکــی از مشــکلات 
کــه موجــب اطالــه دادرســی و افزایــش 
کارشناســی ها  می شــود،  آن  هزینه هــای 
ــه  ــه ب ــا ک ــی م ــت: قاض ــرد و گف ــوان ک عن
ــه تشــخیص  ــا ب ــن دعــوا ی درخواســت طرفی
ــد  خــود دســتور کارشناســی می دهــد اول بای
ــه  ــاز ب ــر نی ــد. اگ ــا کن ــرورت آن را احص ض
کارشناســی بــود بایــد دســتور ســریع، صریــح 
و شــفاف داده شــود و مــوارد کارشناســی بــه 
ــز  ــدت نی ــرای آن م ــود و ب ــن ش ــت تبیی دق
تعییــن گــردد تــا کار بــا تأخیــر مواجــه نشــود 
و اینگونــه نباشــد کــه قاضــی کار را بــه 

ــد. ــا کن ــذار و ره ــناس واگ کارش
انجــام  بــه  لازم  اگــر  داد:  ادامــه  وی 
کارشناســی های دوم و ســوم بــود و اختــلاف 
ــت،  ــود داش ــی ها وج ــن کارشناس ــی بی فاحش
قاضــی بایــد از کارشناســان توضیــح بخواهــد 
ــرات  ــان و نظ ــوا و زم ــاظ محت ــر از لح و اگ
ارائــه شــده موضوعــی غیرمتعــارف بــود، 
بایــد بــه اطــلاع مســئولان ذیربــط و کانــون 

ــود. ــزارش ش ــان گ کارشناس
ــز  ــه را نی ــن نکت ــا ای ــتگاه قض ــس دس رئی
ــه  ــد ب ــی ها نبای ــه کارشناس ــد ک ــر ش متذک
ــن  ــد بی ــد کارشــناس محــدود شــود و بای چن
کارشناســان توزیــع شــود تــا هــم کیفیــت کار 
ــرعت  ــی س ــان کارشناس ــم زم ــالا رود و ه ب

ــد. ــود نیای ــه وج ــت ب ــم ران ــد و ه ــدا کن پی

به پاس 55۰ روز ایستادگی؛

آن ها را به سخت جانی خود، این گمان نبود 
موهایــی که هرکدام بــه خاطر مرگ یک 
انسان سفید شده است، دست هایی لرزان و 
چشم هایی که موقع گفتن از پرکشیدن مادر، 
اشک مهمانشان می شود، گفتن از روحیه ای 
که دیگر مانند روزهای نخســت نیســت، 
دیدن رنج بیماران و تقلایشــان برای یک 
نفس اضافه تر، معضل کمبود تخت و... همه 
اینها درد و دل پزشکی است که از روزهای 
نخست شیوع کرونا کنار بیماران بوده است 
و این روزها دیگر خستگی بر تنش ماسیده 

است...
به گزارش روزنامه »صبح امروز« به نقل از 
ایسنا، به بیمارســتان محل بستری بیماران 
مبتلا به کرونا رسیده ام و قرار است با چشم 
خود ببینم اعداد و ارقامی که هر روز ساعت 
14 تایپ می کنم؛ هرکدامشــان عزیز یک 
خانواده اســت که بر تخت افتاده اســت و 
پزشکان و پرســتاران بر بالین او سنگ تمام 
می گذارنــد تا زنده بماند؛ تــا چراغ خانه ای 
خاموش نشود و خانواده ای سیاه پوش نشود.

قدم آهسته می کنم و نگاه می کنم. کرونای 
دلتــا در دنیا می تــازد؛ اینجا فرقــی با آن 
بیمارســتان های صحرایی کــه در فیلم ها 
دیــده ام ندارد. تنها تفاوتش این اســت که 
صدای توپ و تانک بلند نیســت و خبری از 
خاکریز و خون های بر زمین ریخته نیســت. 
اینجا انســان ها همچون ماهیــان افتاده بر 
خاک برای ذره ای اکســیژن تقلا می کنند و 

بدنی که تاب این بی هوایی را ندارد. 
حــالا اما در پانصد و پنجاه و یکمین روزگی 
کرونا در ایــران می دانیم که همه تصورات 
ابتدایــی ما از کرونا خوش خیالی هایی بیش 
نبود. هنــوز به یاد داریــم فیلم هایی که از 
روزهای اول شــیوع بیماری از بیمارستان ها 
گرفته می شــد چگونــه بود؛ پزشــکان و 
پرســتارانی به غایت امیدوار و ســرزنده و 
همه گمان داشــتیم این مهمــان ناخوانده 
نهایتا تا رســیدن تابستان چمدانش را جمع 
می کند و می رود؛ اتفاقی که نیفتاد و روزهای 

سخت تری به چشم ها آمد...
یک سال و نیمی که هر روزش، روز پزشک 

بود
امروز امــا بعد از نبردی یک ســال و نیمه 
با کرونا و درســت در ســربالایی نفس گیر 
رســیدن به قله پیک پنجم، این روزها کادر 
درمان خســته تر از هر زمان دیگری است؛ 
یک سال و نیم است که پزشک و سلامت و 

کرونا شده سرخط مهمترین خبرها. 
یک ســال و نیم اســت که  نفس های به 
شماره افتاده بیماران، کمبود تخت و گاهی 
دارو، رکوردشکنی پیاپی مرگ و البته دوری 
از خانــواده و حجم بالای کار آن ها را بیش 
از هــر وقت دیگری تحت فشــار قرار داده 
اســت. آن ها با تمام زخم های روحشــان و 
خســتگی های جســمی آیا همان آدم های 
پیــش از 30 بهمن ۹8 خواهند شــد؟ اصلا 
یادشان مانده زندگی قبل از کرونا چه رنگ 

و بویی داشت؟ 

حافظه ای تاریخی به قدمت ۸۶ سال
اینجا بیمارســتان »بهارلو« تهران اســت، 
بیمارســتانی 86 ســاله که شــاهد اتفاقات 
بزرگی در تاریخ معاصر بوده اســت و اکنون 
هم تمام قد شاهد از خود گذشتگی ها و ایثار 
پزشکان و پرستارانی اســت که در 18 ماه 
گذشــته یک آب خوش از گلویشان پایین  
نرفته و از نظر جسمی و روحی شرایط خوبی 

ندارند.
در گفت وگویی به مناســبت روز پزشک هم 
صحبت پزشکی از این بیمارستان شدیم تا از 
سختی های این روزهای خود و همکارانش 
و آنچه در این مدت بــر آنها رفت برایمان 

بگوید. 
۳0 سال بر بالین بیمار

دکتر مرتضی عبدوس، پزشــک عمومی و 
مشــاور درمان بیمارســتان بهارلو به حدود 
30 ســال فعالیت خود در بیماســتان بهارلو 
اشاره کرد و گفت: در این سال ها بخش های 
مختلف بیمارســتان کار کــردم و حدود 20 
سال در اورژانس بیمارســتان فعال بودم تا 
اینکه از سال ۹0 به سمت کار اجرایی آمدم 
و اکنون مشــاور درمان بیمارســتان بهارلو 

هستم.
وی با اشــاره به فعالیتش در بحران کرونا، 
اظهار کرد: از پیک های اول تا سوم کرونا در 
درمانگاه فعال بودم و آن اوایل به پزشــکان 
دیگر کمک می کردم تــا بتوانند بیماران را 
مدیریت کنند. تصور همه پزشــکان و کادر 
درمان این بود کــه این ویروس معمولا در 
سرما می آید و با گرمای هوا خواهد رفت اما، 
یکی از بزرگ ترین معضلات و پرسش های 
ما این بود که چگونه ویروس کرونا توانست 
در ســرما و گرما زنــده مانــده و اینگونه 
گســترش پیدا کند که تصورات ما پیرامون 
آن غلــط از آب درآمــد و ویروس همچنان 

فعال بماند.
کرونا و تصوراتی که نادرست از آب درآمد

او روزهای ابتدایی شیوع بیماری را اینگونه 
توصیــف می کند: مــا از اســفند 13۹8 با 
بیمارانی مواجه شــدیم که خیلی شــبیه به 
مبتلایان به آنفلوآنزا بودند و این شــباهت 
علائم کرونــا و آنفلوآنزا جالب بود که حتی 
خیلی از پزشکان را به اشتباه می انداخت. ما 
حتی یک پزشک متخصص قلب و یکی از 
پرســتاران خود را به دلیل همین بیماری از 
دســت دادیم و همه تصور می کردیم کرونا 
به راحتی رفع خواهد شد ولی تمام تصورات 

نادرست از آب درآمد.
پزشکان و پرستارانی که پر کشیدند

او درباره همکاران شهیدش، اظهار می کند: 
یکی از شهدا پرســتار اورژانس بود که ابتدا 
فکــر می کردیم مبتلا به آنفلوآنزا اســت و 
برای اســتراحت به منزل رفت که متاسفانه 
حالش بهتر نشــد و هفته بعــد که مراجعه 
کرد درگیری ریه بســیار افزایش یافته بود و 
علی رغم تلاش های زیاد برای زنده ماندنش 
ولی متاســفانه جان باخت. همکار دیگر ما 

کــه جراح قلــب و عروق بــود و در بخش 
آنژیوگرافی فعالیت می کرد و او هم با تصور 
اینکه آنفلوآنزای شدید گرفته است فوت کرد 
که به احتمال خیلی زیاد بی آنکه مشــخص 

شود، او هم به کرونا مبتلا بوده است.
پنجره ای رو به سیاهی...

عبدوس به محل کارش در بیمارستان اشاره 
می کند و می گوید: مرگ  مردم بسیار موضوع 
ســختی برای من اســت. دفتر اتاق کارم 
مشرف به حیاط بیمارســتان است و روزانه 
با دیدن کســانی که عزیزشــان را از دست 
می دهند، آزرده خاطر می شــوم. نشســتن 
پشــت این پنجره و دیدن مردم و شــنیدن 
صدای گریه هایشــان برایم ایجاد نگرانی و 
ناراحتی می کند تــا جایی یک روز در هفته 
کلا بیمارســتان نمی آیم. خسته می شوم و 
شــاید اصلا مغزم کار نمی کند. از زمانی که 
در اورژانس کار می کردم همیشه می گفتم با 
مرگ یک نفر تعداد زیادی از موهای ســرم 
سفید می شود، مرگ هرکسی برایم ناراحت 
کننده است اما چاره ای جز کار کردن نداریم. 

مادر مُرد، از بسَ که جان ندارد
او درحالی که اشــک مهمان خانه نگاهش 
می شــود، ادامه می دهد: من خاطره بســیار 
بــدی از پیک پنجم کرونا دارم، مادر عزیزم 
متاســفانه حدود 3 هفته قبل با اینکه دو دُز 
واکسن هم تزریق کرده بود و من هم بسیار 
مراقبــش بودم، اما در عــرض 4 روز از دنیا 
رفت. مادرم تماما تحت نظر بود و شخصا از 
او مراقبــت می کردم و لحظه ای از او غفلت 
نکردیم. با علائم سکته مغزی گذرا اقدامات 
درمانی و حتی ســی تی اســکن ریه انجام 
دادیم که هیچ درگیری ریه ای نشــان نداد. 
علت این اقدامات ما این بود که مشــاهده 
کرده بودیم ممکن است مبتلایان به کرونا 
با ســن بالا دچار ســکته مغزی شوند، ولی 
در عرض 72 ســاعتِ بعد به یکباره سی تی 
اسکن مادرم درگیری ریه ۹0 درصد را نشان 
داد. علت شــدت گرفتن بیمــاری می تواند 
به خاطــر بیماری زمینه ای یا ســن بالای 
مادرم باشــد اما برایم غیرقابل باور است که 

نتوانستم هیچ کاری برای مادرم انجام دهم 
و او را از دست دادم.

او بــا اندوه ادامــه داد: الان دیگر به جایی 
رســیدیم که به همه تاکید می کنیم حتی با 
تزریق 2 دُز واکســن بازهم نکات بهداشتی 
را به شدت رعایت کنند. برخی همکاران ما 
حتی پس از تزریق واکســن، یک یا دو بار 
دیگر به کرونا مبتلا شدند، ولی خوشبختانه 
مرگ و میر در آن ها نداشتیم. شاید این نوع 
واکســن هایی که تاکنون تزریق شده است 
نتواند از ابتلا به دلتــا کرونا ممانعت کند و 

باید دستورالعمل ها به درستی رعایت شود.
پیک پنجم، بی رحم تر از همیشه

عبدوس با تاکید بر اینکه مجموعه تجربیات 
کادر درمان از پیک هــای قبلی به مدیریت 
پیــک پنجم خیلی کمک کــرد، اظهار کر: 
با این ســطح از انتشــار ویــروس و میزان 
بالای مراجعــات مردم، همــکاران من به 
دلیل تجربیات پیشــین خوب عمل کردند و 
می دانستند باید چه کنند، چنانچه تجربیات 
قبل نبود وضع ما در پیک پنجم خیلی بدتر 

از اکنون می شد.
وی افزود: شــرایط پیک پنجم بسیار سخت 
اســت زیرا مردمــی که مراجعــه می کنند 
علائمشــان به کلی با علائــم پیک اول تا 
چهارم فرق می کند. همه می آیند می گویند 
جلوی کولر خوابیدیم و سرما خوردیم و این 
یعنی دلتا هیچ علائــم خاصی ایجاد نکرده 
اســت که بیمار مشکل ریوی پیدا کند و به 
یکباره با سی تی اســکن مشخص می شود 
بدون هیچ علائمی 60 درصد ریه آنها درگیر 
شــده است. تنها حرف مشــترک مبتلایان 
به دلتا کرونا این اســت که خســته هستند 
درحالی کــه در پیک هــای اول بیمار تب، 

استخوان درد، بی حالی، سردرد و... داشت.
این پزشــک عمومی ادامــه داد: با توجه به 
وضعیت فعلی فکر می کنم شــاید تا 5 سال 
دیگر کرونا ریشه کن نشود و به همین ترتیب 
فکر نمی کنم پزشــکان و به طور کلی کادر 
درمان در سال های آتی روحیه خوبی داشته 
باشــند. خود من اکنون دیگر توان و تحمل 
خیلی چیزها را ندارم و زود خســته می شوم 
و قطعا کســانی که در بخش کووید1۹ کار 
می کنند خسته تر از سایرین خواهند بود. قبل 
از شیوع این بیماری روزهای تولد پزشکان 
و پرســتاران یک جشن کوچک می گرفتیم 
دورهم جمع می شدیم و یا اقدامات اینچنینی 
و روحیه بخش دیگر داشــتیم، اما آیا اکنون 
ایــن امکان برایمان فراهم اســت؟ چه کار 

می توان کرد که به پزشک روحیه داد؟
روزی ۶00 مرگ رسمی؛ چرا ماسک 

نمی زنید؟
عبدوس با ابــراز تاســف از اینکه کرونای 
دلتــا به جوان و پیر رحم نمی کند، ادامه داد: 
مردم باید آگاه باشند، ما در این پیک خیلی 
جوان می بینیم که به بیماری مبتلا شدند و 
از دستشــان می دهیم و این برای ما خیلی 
ســخت است. علی رغم همه این حرف ها و 

هشــدارها هنوز خیلی ها ماسک نمی زنند و 
پروتکل های  رعایت  می کنند.  انگاری  ساده 
بهداشتی در کشــور ما بسیار ضعیف است. 
تعطیلات اندکی کمک می کند اما آن کسی 
که مجبور است برود سرکار که درآمد داشته 
باشد باید خودش مسائل بهداشتی را رعایت 
کند. تعطیلات مسکن بسیار کوتاهی است و 

شرایط دوباره به حالت قبل برمیگردد. 
او در مــورد معضل کمبــود تخت، تصریح 
کرد: مواردی داریم که بیمار خودش مجبور 
می شود از بیمارستان برود وقتی که می بیند 
30 مریض در نوبت اورژانسی هستند که 14 
تا 18 تخت بیشــتر ندارد. یا حتی در قسمت 
درمان ســرپایی هم وضعیت همین شــکل 
اســت و مجبور شدیم مثل بانک ها به مردم 

شماره بدهیم که تجمع کنترل شود.
تنها مردم مقصرند؟

او ادامــه داد: مدام بگوییم مردم؟ نه اینگونه 
نیست، باید کمکشان می کردیم. اگر ووهان 
توانســت اپیدمی را کنترل کند کل شهر را 
تعطیــل کرد و هم حقوق مــردم را داد هم 
به آن ها موا غذایی رساند، ولی ما نتوانستیم 
و نمی توانیــم چنین کنیــم. اتوبوس و مترو 
هم کــه آن وضع را دارد، پس فقط از مردم 
بخواهیم یک ســال و نیم ماســک بزنند و 
هیچ کاری هم نکنند؟ من مدیریت کرونا در 
کشــور را صحیح نمی بینم. اگر دولت درآمد 
نــدارد نمیتوانیم کاری کنیم، اگر درآمد دارد 
هم مثل خیلی از کشــورها باید درآمد را در 
اختیار مردم بگذاریم که بیــرون نیایند. اما 
نمی شود و مردم باید بروند سرکار، به محض 
اینکه یک پیک کاهشی می شود بروید بازار 

و چهارراه گلوبندک و ببینید چه خبر است.
واکسیناسیونی که دیر آغاز شد

وی افزود: از طرفی واکسیناسیون هم خیلی 
دیر آغاز شد، این روند واکسیناسیون باید دو 
ماه قبل آغاز می شــد که اگــر دو ماه زودتر 
انجام می شــد این شدت بیماری را نداشتیم 
و درگیــری کاهش می یافــت و حتی اگر 
مبتلا می شدند حداقل فوت نمی کردند. آمار 
رسمی می گوید روزانه حدود 600 نفر براثر 
کرونا فوت می کنند اما به نظر من این آمار 
به شکل غیر رسمی می تواند روزانه تا 1000 
نفر هم باشد. الان درگیر دلتا هستیم اما اگر 
باشد  بیاید که ســخت تر  جهش جدیدتری 
برای آن آماده خواهیم بود؟ مسئولین باید به 
مردم و پیک های احتمالی بعدی فکر کنند. 
تصورم از پیک پنجم این است که تا دو ماه 

دیگر همچنان درگیر آن باشیم.
وی در پایــان صحبت هایــش گریزی به 
مشــکلات تهیه و کمبود دارو در کشور طی 
روزهای اخیر زد و گفت: ما در بیمارســتان 
خودمان شــرایط دارویی را خوب مدیریت 
کردیم. زمانی که پیــک اول و دوم رخ داد 
ما حدس می زدیــم پیک چهارم و پنجم در 
راه است و برای تهیه دارو و تجهیزات اقدام 
کردیم؛ آن وقت افــرادی که در راس امور 
هستند نباید به چنینی موضوعی فکر کنند؟ 

ما از اسفند 13۹۸ با 
بیمارانی مواجه شدیم که 
خیلی شبیه به مبتلایان به 
آنفلوآنزا بودند و این شباهت 
علائم کرونا و آنفلوآنزا جالب 
بود که حتی خیلی از پزشکان 
را به اشتباه می انداخت. ما 
حتی یک پزشک متخصص 
قلب و یکی از پرستاران خود 
را به دلیل همین بیماری از 
دست دادیم

مفقودی
 بـرگ سـبز خـودرو سـواری سیسـتم سـایپا تیـپ 131SE مـدل 13۹4 بـه شـماره پلاک
 NAS411100F1185317 486 ن 24 ایران 36 به شماره موتور 5507751 و شماره شاسی 

مربوط به حسـن آذر بهرام مفقود گردیده و از درجه اعتبار سـاقط می باشد.
مفقودی

کارت-بـرگ سـبز و سـند موتـور سـیکلت سیسـتم نامـی تیـپ 200CDI مـدل 13۹2 به 
شـماره پـلاک 88145 - 768 بـه شـماره موتـور 01۹7NBE014020 و شـماره تنـه

تقـوی  مهـرداد  بـه  مربـوط   VINIRADA۹213SU203176NBE**200D۹203176  
مفقـود گردیـده و از درجـه اعتبـار سـاقط می باشـد.
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»خورشید« در اکران آنلاین بالغ بر ۲.۵ میلیارد 
تومان فروخت

فیلم سینمایی »خورشید« ساخته مجید مجیدی در اکران آنلاین فروشی بالغ بر 2 میلیارد و 727 
میلیــارد تومان را به خود اختصاص داد.به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از خبرگزاری 
مهر، فیلم ســینمایی »خورشــید« ســاخته مجید مجیدی در حالی به اکران خود در بسترهای 
آنلایــن پایــان داد که ۹0 هزار و ۹21 بلیت برای این فیلــم در مجموع به فروش رفت و رقم 
2 میلیــارد و 727 میلیون و 630 هزار تومان را به ثبت رساند.»خورشــید« به کارگردانی مجید 
مجیدی و تهیه کنندگی امیر بنان محصول ســال 13۹8 و به نویسندگی مشترک مجید مجیدی 
و نیما جاویدی است.»خورشــید« برنده سیمرغ بلورین بهترین فیلم و بهترین فیلمنامه در سی 
و هشتمین جشنواره فیلم فجر شده  است.همچنین »خورشید« به عنوان نماینده سینمای ایران 
در بخش مسابقه اصلی )رقابتی( شیر طلایی در هفتاد و هفتمین دوره جشنواره بین المللی فیلم 
ونیز انتخاب و برنده جایزه فانوس جادویی این جشنواره شد.این فیلم به عنوان نماینده سینمای 
ایران در اســکار 2021 معرفی شد.»خورشید« به مســأله کودکان کار می پردازد. داستان فیلم 
داســتان نوجوانی به اسم علی است که از طرف یک مرد به دنبال یک زیرخاکی می رود و … 
.علی نصیریان، جواد عزتی، طناز طباطبایی، روح الله زمانی، صفر محمدی، علی غابشــی، علی 
تقوا زاده، بابک لطفی خواجه پاشــا، ابوالفضل شیرزاد، شمیلا شیرزاد و یوسف صفری بختیاری 

بازیگران »خورشید« هستند.

اعضای هیات نظارت بر مطبوعات از 
سیدعباس صالحی قدردانی کردند

اعضای هیات نظارت بر مطبوعات در جلســه روز گذشــته، از وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و 
رئیــس هیات نظارت بر مطبوعات قدردانی کردند.به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
دبیرخانه هیات نظارت بر مطبوعات، در متن تقدیرنامه اعضای این هیات خطاب به ســیدعباس 
صالحی وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی آمده است: »الشکرُ اعظم قَدرا من المِعروف؛ لأنّ الشکر 
یبقی و المَعروف یفنی« شــکر کردن ارزشــمندتر از نیکی کردن است زیرا تشکر باقی می ماند 
و نیکی از بین می رود.حضور مســتمر و منظم و تلاش مجاهدانه و موثر حضرتعالی را در طول 
ســالیان متمادی در جایگاه ریاست هیات نظارت بر مطبوعات ارج می نهیم. صادقانه اذعان می 
داریم علی رغم کمبودها و کاســتی های متاثر از شــرایط ملی و بین المللی، مدیریت متین و 
دلســوزانه و بادرایت شما نقش ویژه ای در ارتقای کمی و کیفی رسانه های مطبوع  و مجازی، 
خبرگزاری ها و همچین نظارت بر آنها داشــته اســت.در پایان این تقدیرنامه آمده است: برخود 
فرض می دانیم با تاســی به کلام نورانی »من لم یشــکر المخلوق لم یشــکر الخالق« مراتب 
ســپاس، تشکر و قدرشناسی بی دریغ اعضای هیات نظارت بر مطبوعات را اعلام نموده؛ توفیق 
روزافزون حضرتعالی  در خدمت به اسلام عزیز و انقلاب اسلامی و فرهنگ اصیل و ناب آن را 

از خداوند منان مسئلت می نماییم )مرداد  1400(.

ونیز از گردشگران ورودی می گیرد
بازدید از شــهر ونیز از تابســتان آینده، برای جلوگیری از تجمع و ازدحام مخرب گردشــگران 
منــوط بــه پرداخت هزینه ورودی خواهــد بود.به گزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل از 
روزنامه استمپا )Stampa(، مسئولان ونیز قصد دارند از تابستان سال 2022 بازدید از این شهر 
را پولی کنند. این شهر ایتالیایی که یکی از مقاصد گردشگری برتر جهان است علاوه بر دریافت 
ورودی، گردشــگران را موظف خواهد کرد حتما قبل از عزیمت به ونیز برای بازدید از این شهر 
نوبت قبلی بگیرند؛ به این منظور دروازه های کنترل تردد در ورودی های اصلی به مرکز تاریخی 
شــهر نصب خواهد شد.تا قبل از سال 2020 که شیوع کرونا جریان گردشگری را متوقف کرد، 
بحث در مورد مهار و مدیریت جمعیت گردشگرانی که به ونیز وارد می شوند برای سالها داغ بود. 
امسال با از سرگرفته شدن تدریجی سفرهای بین المللی، اعمال محدودیت  بر تعداد گردشگرانی 
که از این شــهر زیبا بازدید می کنند بار دیگر در دستور کار مسئولان شهر ونیز قرار گرفته است 
تا با جلوگیری از ازدحام جمعیت کیفیت تجربه بازدیدکنندگان و ساکنان را بهبود بخشند. کشور 
ایتالیا در همین راستا ماه گذشــته عبور کشتی های تفریحی بزرگ را از تالاب ونیز ممنوع کرد 
تــا از این جاذبه گردشــگری در برابر ازدحام بیش از حد و مخرب گردشــگران محافظت کند.
نرخ ورودی به ونیز بســته به فصل و حجم گردشگران، احتمالا چیزی بین 3 تا 10 یورو تعیین 
می شــود و مردم محلی، اقوامشان و توریست هایی که در یکی از هتل های ونیز اتاق رزرو کرده 

باشند، از پرداخت ورودی معاف خواهند شد.

واکسیناسیون اصحاب فرهنگ و هنر محقق 
می شود

مدیرعامل صندوق اعتباری هنر خبر داد: با پیگیری های صورت گرفته اسامی اعضای صندوق 
اعتباری هنر برای انجام واکسیناســیون به وزارت بهداشت اعلام شد.به گزارش روزنامه »صبح 
امروز« و به نقل از ایسنا، مدیرعامل صندوق اعتباری با اعلام این خبر گفت: طی پیگیری های 
صورت گرفته در چندماه گذشــته اصحاب فرهنگ و هنر در اولویت دریافت واکسن کرونا قرار 
گرفتند.وی در رابطه با اعلام اســامی اعضای صندوق به وزارت بهداشت گفت: با اعلام اسامی 
کلیه اعضای صندوق، نســبت به واکسیناسیون آنها اقدام می شــود، همچنین طبق هماهنگی 
انجام شــده، امکان واکسیناســیون هنرمندان با ارائه هنرکارت نیز فراهم شده است.مدیرعامل 
صندوق اعتباری هنر درپایان با قدردانی از همراهی وزرا و مســوولان وزارت بهداشــت برای 
انجام واکسیناسیون اصحاب فرهنگ و هنر خاطرنشان کرد: گرچه امکان واکسیناسیون فعالان 
فرهنگی و هنری با تاخیر محقق شــد و طی این مدت هنرمندان عزیزی بر اثر ابتلا به کرونا از 
میان ما رفتند اما امیدواریم  این اتفاق ســبب آرامش خاطر اندک برای این قشر شریف شود و 

کمی از شرمندگی ما بکاهد.

نشان درجه یک هنری به نوازنده مطرح دف 
اعطا شد

از سوی شورای عالی ارزشیابی هنرمندان، نویسندگان و شاعران کشور مدرک درجه یک هنری 
در رشــته موسیقی و نوازندگی ســاز دف به عماد توحیدی اعطا شد.به گزارش روزنامه »صبح 
امروز« و به نقل از ایرنا، عماد توحیدی آهنگســاز نوازنده و مدرّس نام آشــنای موسیقی ایران 
و مؤلف نخســتین کتاب آموزش دف نوازی در ســال 1371 با عنوان شــیوه دف نوازی است.
این اثر با بیش از ســی نوبت تجدید چاپ و مجموع شمارگانی بالغ بر یکصد و ده هزار نسخه، 
در صدر لیســت پرفروش ترین کتب موســیقی ایران قرار دارد.از آثار او میتوان به آهنگسازی 
آلبوم های کولی کوبی، ذوالجناح، قلندروار، ازدحام سکوت، شمس جان، در بهار تو را صدا کردم، 
جان بخارا، هزار آرزو، لالایی های دره مهتاب و ده ها موســیقی فیلم، تئاتر، ســریال و انیمیشن 
اشــاره کرد.  بنیان گذاری آموزش علمی دف نوازی در موســیقی ایران توسط عماد توحیدی، 
تفکّر مؤلف و نوجوانی وی در نوازندگی ســاز دف و تســلطّ او بر شــیوه های نوازندگی نمونه 
های مشــابه این ساز و بیش از سه دهه پژوهش در مورد پیشینه و شیوه نوازندگی و ریتم های 
مرسوم شمار زیادی از سازهای کوبه ای، موجب طراحی الگوهای ریتمیک مبتکرانه و خلق آثار 
نوین ریتم_محور بســیاری در موسیقی ایران توسط او شــده است که از آن جمله می توان به 
آلبوم های سرزمین آفتابگردان، ترانه های کبود، رقص قطره و نی نامه اشاره کرد.عماد توحیدی 
دانش آموخته کارشناسی دانشکده هنرهای زیبای دانشگاه تهران، کارشناسی ارشد دانشگاه هنر 
و دکترای فیلولوژی دانشــگاه مسکو است و ده ها مقاله علمی،پژوهشی او در نشریات داخلی و 
خارجی منتشــر شده است. عضویت در چندین شورای عالی موسیقی، مدیریت فرهنگی، رسانه 

ای و دانشگاهی و داوری جشنواره های مختلف هنری از دیگر فعالیت های توحیدی است.

خبر

بررسی اعزام زائران به عراق در اربعین
ســازمان حج و زیــارت اعلام کــرد همچنان 
درحال پیگیری و مذاکــره با عراق برای اعزام 
زائران ایرانی به عتبات، به ویژه در اربعین است.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از 
ایسنا، دولت عراق در دهه اول ماه محرم، مانع 
از حضور زائران خارجی در این کشــور شد و در 
اطلاعیه ای به شــرکت هواپیمایی عراق تاکید 
کرد از جابه جایی اتبــاع خارجی که بدون ویزا 
قصد سفر به این کشور را دارند، خودداری کند 

و صدور ویزا را متوقف کرد.
پیش تر ســازمان حج و زیارت از موافقت ستاد 
ملی کرونا برای ازسرگیری اعزام کاروان زیارتی 
ایران به صورت محدود در ماه محرم خبر داده 
بود. مســؤولان این سازمان پس از رایزنی های 
اولیه بــا وزارت فرهنگ و گردشــگری عراق 
اعلام کرده بودند که برای اعزام محدود زائران 
ایرانی در ماه محرم و اربعین آمادگی دارند، اما 
دولت عراق تا کنون در این باره اظهارنظر نکرده 

و و موافقت رسمی خود را اعلام نکرده است.
اینــک بــا نزدیک شــدن اربعیــن و حرکت 
شــورای برنامه ریزی بعثه مقام معظم رهبری گروه هایــی از زائران پیاده به ســمت مرزها، 

و ســازمان حج و زیارت به بررســی وضعیت 
اعزام زائران به عتبات عالیات به ویژه در اربعین 

پرداخت.
معاون  رحمانــی،  حجت الاســلام صحبت الله 
عتبات عالیات سازمان حج و زیارت در گزارشی 

درباره وضعیت اعزام زائران به عتبات بویژه در 
اربعین، گفت که پیگیری، مذاکرات و رایزنی با 
طرف عراقی با هدف ازسرگیری اعزام محدود 

کاروان های زیارتی عراق همچنان ادامه دارد.
علی رضا رشیدیان، رییس سازمان حج و زیارت 
هم یادآور شــد: با توجه به نزدیک شــدن ایام 
اربعیــن، هماهنگی و هم افزایی با مســؤولان 
ایرانــی و عراقی در این زمینه بســیار ضروری 

است.
حجت الاسلام والمســلمین نواب، نماینده ولی 
فقیه در امور حج و زیارت که ریاست این شورا 
را به عهده داشــت، با اشــاره به گزارش های 
ارائه شــده درباره ســفرهای زیارتی عراق، بر 
هماهنگی و پیگیری مســؤولان درباره تسریع 
در برنامه ریزی و پیگیری سفر زیارتی به عتبات 

عالیات در اربعینحسینیتأکیدکرد.
ســفرهای زیارتی ایرانی ها بــه عتبات عالیات 
عراق از اواخر سال 13۹8 همزمان با همه گیری 
ویروس کرونا رســما متوقف شــد. پیش از آن 
برای مقطعی به علت ناآرامی های داخلی عراق، 
سفر کاروان ها متوقف شــده بود، اما سفرهای 

شخصی و غیرکاروانی برقرار بود.

به بهانه ارتحال علامه حکیمی و زندگی سراسر ارزشمند او؛

دنیا از این پس بی رحم می شود
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ی
غر

اص
م 

ری
م

س
روی

ر س
دبی

مــرداد  شــب  آخرین 
1400شب تلخی بود. 
همــان  در  چراکــه 
دقایق بــود که علامه 
فقیه  حکیمی  محمدرضا 
و  شــیعه  مجتهــد  و 
ژرف  متفکری  فیلسوف، 
اندیــش و نویســنده ای 
 86 ســن  در  برجســته 
ســالگی دیــده بــر دنیا 

فروبست.
علامــه محمدرضــا حکیمی از آن دســت 
متفکــران و انســان های نــادری بــود که 
مخاطبان او طیف گسترده ای داشتند. چراکه 
سلوک اندیشــه او به گونه ای بود که توجه 
صاحب نظــران از طیف هــای متنوع فکری 
و اجتماعــی را بر می انگیخــت. مقام معظم 
رهبری نیز در پیام تسلیت خودشان حکیمی 

را »رفیق دیرین« خود نام بردند.
خاموش شدن چراغ زندگی با ایست قلبی

زنده یاد محمدرضا حکیمی طی ماه های اخیر 
چنــد بار به دلیل ابتلا بــه کرونا و بار دیگر 
به علت ضعف جســمانی ناشی از بیماری در 
بیمارســتان بستری شد و تحت مراقبت های 
ویژه قرار گرفت، امــا پس از بهبود وضعیت 
و با نظر پزشــکان از بیمارســتان ترخیص 
شــده و رونــد درمان او در منــزل پیگیری 
می شد تا اینکه در شــامگاه 31 مردادماه با 

ایستقلبیازدنیارفت.
به گزارش روزنامه »صبح امروز«، محمد رضا 
حکیمی متولد 14 فروردین 1314 شمســی 
)1354 قمری( در مشــهد بود. وی در سال 
1320 تحصیلات خود را آغاز کرد و در سال 
1326 وارد حوزه علمیه خراســان شد و 20 
سال از عمر خود را در آن به تحصیل دروس 
مقدمات و سطح، خارج، فلسفه، ادبیات عرب، 
نجوم و تقویم گذراند.کتاب الحیاة او که یک 
دائرةالمعارف اسلامی است از شهرت و اعتبار 

خاصی در جهان اسلام برخوردار بود.
این مجتهد شــیعه ســال های عمر خود را 
نزد اساتید برجســته ای همچون محمد تقی 
ادیب نیشــابوری، شــیخ مجتبــی قزوینی 
خراسانی، ســید محمدهادی میلانی، احمد 
مدرس یزدی، اسماعیل نجومیان، حاج سید 

ابوالحســن حافظیــان و حاجی خان مخیری 
گذراند. او همچنین علوم غریبه، رمل و اوفاق 
را نزد ابوالحســن حافظیان و شــیخ مجتبی 
قزوینی آموختو اجــازه اجتهاد را از آقا بزرگ 

تهرانی در سال 1348 شمسی دریافت کرد.
بنیانگذار مکتب تفکیک

دانِ مکتب  وی بــه عنوان بنیادگذار و از مُجَدِّ
معارفی خراســان، مشهور به مکتب تفکیک 
اســت که معتقد به جدایی دین از فلســفه و 
عرفان اســتو عمده نقدها و نظریاتی هم که 
درباره اندیشه های وی صورت می گیرد، حول 

اصول موضوع همین مکتب است.
حکیمی خود در توضیح این مسئله می نویسد: 
مکتب تفکیک، مکتبی غیر از مکتب معارف 
اهل البیت صلوات الله علیهم نیســت. هرگز 
توهم نشــود که مکتب معارف خراســان یا 
یکایدهوعقیدهجدیدویکنحله تفکیک  مکتب 
مستقلوابداعیاستکهدرقبالمکاتبدیگرازجملهم

کتباهلالبیتباشد...
جایگاه برجسته این استاد ارزشمند باعث شده 
بود که علی شــریعتی وی را به عنوان وصی 
خود جهت هرگونه دخل و تصرف در آثارش 

انتخاب کند.
بــه گفتــه محمدرضــا زائــری، حکیمــی 
اعتقــاد دارد »دینــی کــه در آن عدالــت 
نباشــد، دین نیســت؛چه رســد به اسلام! 
«اودرسال1381هجریشمسیدررابطه با مبانی 
اســلام نامه ای به فیدل کاسترو نوشتو مدتی 
بعد و در دیدار با یــک هیئت کوبایی گفت: 
»اگر اتفاقی برای فیدل کاســتروبیفتد، یک 

فاجعه بشری رخ داده است«
رد پذیرش جایزه جشنواره فارابی

علامه حکیمــی در آذرماه 88پس از انتخاب 
به عنوان یکی از اساتید برگزیده برای خدمت 
پنجاه ســاله به علوم انســانی در جشــنواره 
فارابی، پذیرش جایزه این جشنواره را و طی 
پیامی به آن اعتراض کرد.در قســمتی از این 
پیام آمده اســت: » همان گونه که پیشتر هم 
یادآور شــده ام، بار دیگر تأکید می کنم که تا 
هنگامــی که در جامعه مــا فقر و محرومیت 
مرئــی و نامرئی بیــداد می کنــد، برگزاری 
چنیــن جشــنواره هایی از نظــر اینجانب در 
اولویت نیســت. در این جشنواره از فاضلان 
و اســتادانی، به نام خدمت 50 ساله به علوم 
انسانی تجلیل شده است. پرسش این است آیا 

این علوم بــرای ثبت در کتاب ها و در دنیای 
ذهنیت است یا برای خدمت به انسان و حفظ 
حقوق انســان و پاســداری از کرامت انسان 

است در واقعیت خارجی و عینیت؟«
سهمی سترگ در میان عالمان دینی

ســید ابوالقاسم حســینی )ژرفا(، نویسنده و 
محقق حوزوی در بخشــی از یادداشت خود 
به مناسبت ارتحال استاد محمدرضا حکیمی 
نوشت: حکیمی در تراز برترین عالمان دانش 
دین جای داشت. اگر به رتبه ها و مشغله های 
ســنتی حوزه علمیه گره می خورد، نامش در 
قله مرجعیت ثبت می شــد. اگــر به مناصب 
حکم و حکومت روی خوش نشــان می داد، 
سهمی سترگ برای خود دست و پا می کرد. 
اگر به کنگره ها و انجمن ها گوشــه چشمی 
نشــان می داد، نام و نشــانش شرق و غرب 
جهان را می آکنْد. اما حکیمی، دریای حکمت 
بــود. دریای حکمــت، آلوده  ایــن جوی ها 
نمی شود؛ که اگر می شد، دیگر نمی توانست از 
»الحیاة« ـ زیستنِ خالص ـ بگوید و بنویسد.

داستان سال های زندگی
علامــه حکیمیمتولــد 14 فروردین 1314 
شمسی در مشــهد اســت و زمانی که تنها 
6ســال داشــت ابتدا به مکتبخانه رفت و در 
آنجا قرآن و صــد کلمه از کلمات قصار امام 
علــی )ع( را با ترجمه منظــوم آن آموخت. 
ســپس مقداری از دیوان حافظ و مبادی انشا 
و نویسندگی و بعد از آن دروس ابتدایی را در 
مدرسه فراگرفت.در سال 1326 در حالی که 
نوجوانی دوازده ســاله بود، به جهت عشق و 
علاقه ای که به طلبگی و تحصیل علوم دینی 
در دل داشت و با تشویق نزدیکان خود برای 
تحصیل به مدرســه نواب مشهد مقدس وارد 
شــد که در آن زمان یکی از مدارس مهم و 

پررونق حوزه خراسان بود.
او بــا راهنمایــی متولــی و مســئول وقت 
مدرســه آیت الله میــرزا علی اکبــر نوقانی 
)متوفــی 1370 ق( امثله و شــرح آن را نزد 
سید جعفر ســیّدان خراسانی و بقیه مقدمات 
را نزد حاج ســید عباس سیّدان خراسانی فرا 
گرفت، سپس کتاب های درسی »سیوطی«، 
»مغنی«، »حاشــیه« و »مطــوّل« را نزد آقا 
شیخ رحمت الله فشارکی اصفهانی، آقا میرزا 
محمد اشــکذری )متوفی 1353 ش(آموخت 
و همزمــان آموخته های خود را برای طلّاب 

مبتدی تدریس می کرد.
پس از ایــن دوره، با تشــویق حاج شــیخ 
محمدرضا خلیل الواعظیــن )متوفی: 1368 
ش( از دوســتان حکیمی که بــا هم کتاب 
»رهبر خرد« را مباحثــه می کردند، به حلقه 
درس ادیب ثانی مرحوم آقا شیخ محمد تقی 
ادیب نیشابوری )متوفی 1355 ش)در مدرسه 
خیرات خان مشــهد حاضر شد و از نو آنچه 
را کــه پیش از آن از علوم ادبــی فرا گرفته 
بود بدون وقفه در مدت دو ســال دوره کرد 
و ادبیــات عالی، بلاغت و عــروض و قافیه 
را نزد ایشــان فرا گرفــت و تمامی درس ها 
و آموخته هــای این دوره را بــه طور کامل 
یادداشت کرد. او علاوه بر آن برای شاگردان 
و هم دوره ای های خود که یا متوجه مطالب 
نشده و یا به موقع بر سر درس حاضر نبودند 
درس استاد را توضیح می داد و شرح و بازگو 

می کرد.
همنشــینی و هم صحبتــی حکیمی با ادیب 
نیشابوری، باعث شد که ذوق ادبی او تقویت 
شــود و وی به ادبیاتی پر مایه و غنی دست 
یابد. وی کتاب های شــرح لمعه و قوانین را 
نزد حاج میرزا احمد مدرس یزدی خراســانی 

)متوفی 1350 ش(فراگرفت.
اصول ســطح و مقداری از خــارج اصول را 
از محضر حاج شیخ هاشــم قزوینی )متوفی 
133۹ ش( و دو جلــد کفایــة الاصــول و 
مقداری از خارج فقه را نزد حاج شیخ مجتبی 
قزوینی)متوفی 1346 ش(آموخت و پاره ای از 

این دروس را تقریر کرد.
حکیمی مدت ده ســال بدون وقفه در درس 
خــارج فقه و اصــول آیت الله العظمی ســید 
محمدهادی میلانی)1273 1354 ش(حاضر 
شــد و تقریرات درس ایشان را به طور کامل 
و مرتب نوشت. وی با آنکه از کم سن و سال 
ترین شاگردان درس بود، مورد عنایت خاص 
آیــت الله میلانی قرار گرفت و از شــاگردان 

ممتاز و ویژه او به شمار می رفت.
او در کنار فراگیری دروس سطح و خارج فقه 
و اصول، کتاب های »شرح باب حادی عشر« 
و »شــرح تجرید« را نزد آقا شیخ عبدالنبی 
کُجوری )متوفی 141۹ ق( و شــرح منظومه 
ســبزواری را در محضر آقا شیخ غلامحسین 
محامی بادکوبه ای )متوفــی 1333 ش( فرا 
گرفــت و همزمان با خوانــدن این کتاب ها، 

ســایر کتاب های منطق و فلسفه و کلام را 
مطالعــه می نمود تا آنگاه کــه به درس حاج 

شیخ مجتبی قزوینی راه یافت.
حکیمی مدت 12 سال از کتاب های منظومه 
گرفته تا کتاب های شــرح اشارات ابن سینا و 
سپس اسفار را در حدّ اعلا و کامل با مقداری 
از علوم غریبه، نزد حاج شیخ مجتبی قزوینی 
آموخت. بعضی »ختومات مهمه« و مقدمات 
»علم رمل« و »اوفاق ذوالکتابه« را از محضر 
ابوالحسن حافظیان )1282 1360  حاج سید 
ش( و حاجی خــان مخیّری )متوفی / حدود 
1350 ش( و علــم نجــوم و تقویم احکامی 
را نزد آقا شیخ اســماعیل نجومیان )متوفی 

1356 ش( فرا گرفت.
وی در سی سالگی هنگامی که علّامه شیخ 
آقا بزرگ تهرانی به مشــهد مقدس مشرف 
شده بود، موفق به اجازه شفاهی نقل روایات 
و احادیــث اهــل بیت)ع( از ایشــان گردید 
و ســپس شــیخ آقا بزرگ از نجف اشرف در 
ماه رجب ســال 1383، اجازه ای کتبی برای 
آقای حکیمی نوشت و فرستاد و از این طریق 
بود که او نیز به سلســله عالمان و محدثان 
بزرگ تا اصحاب ائمــه طاهرین و حضرات 

معصومین)ع)متصل شد.
با صدور این اجازه کتبی و ذکر لقب»الاستاذ 
المحقّق« از ســوی علّامه آقا بزرگ تهرانی 
)ره( و پس از آن، »العلامة الجلیل« از طرف 
علّامه امینــی )ره( دربــاره او، مهر صحت 
بر وســعت فضل و کمــالات آقای حکیمی 

گذاشته شد.
50اثر ارزشمندی که به یادگار ماند

از این فقید ارزشمند بیش از 50 اثر همچون 
کلام و مرام جاودانه، اســتغفار، منهای فقر، 
خورشید مغرب، شیخ آقا بزرگ تهرانی، آنجا 
که خورشید می وزد، اجتهاد و تقلید در فلسفه 
و... بــه یادگار مانده اســت و همواره از او با 
عناوینی چون »علّامه«، »استاد«، »فیلسوف 
عدالــت« و »مرزبان توحید« یاد می شــود. 
روح الّله موســوی خمینیــدر پیامی به تاریخ 
28/8/1348 او را بــا ایــن جملات خطاب 
کرد »جناب مســتطاب ثقة الاســلام آقای 

محمدرضا حکیمی - دامت افاضاته«
شــایان ذکر اســت پیکــر زنده یاد اســتاد 
محمدرضا حکیمی امــروز در حرم امام رضا 

)ع( به خاک سپرده می شود.
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 نام »شهدای مدافع سلامت« بر بولواری
 در مشهد

 همزمان با روز پزشک، در آیینی با حضور خانواده های شهدای سلامت، یک بولوار در مشهد به 
نام »شهدای مدافع سلامت« نامگذاری شد.

معاون شهردار و رییس سازمان فرهنگی و اجتماعی شهرداری مشهد، روز گذشته در این مراسم 
اظهار کرد: به منظور بزرگداشت مقام شهدای سلامت، بلواری در حدفاصل خیابان بهار و خیابان 

رازی به نام بلوار شهدای مدافع سلامت نامگذاری شد.
ســیدمجتبی منتظری افزود: همچنین از تاریخ 2۹ مردادماه، 42 قاب تصویر شــهری با عکس 
شــهدای مدافعان سلامت در سطح 13 منطقه شهرداری مشهد به نمایش درآمده است که این 
قاب ها تصویر 16 نفر از چهره های برجسته حوزه سلامت، بهداشت و درمان با شعار »مدافعان 

سلامت؛ ایران قدردان شماست« را به  نمایش گذاشته است.
وی اظهار امیدواری کرد که این اقدامات در راستای قدردانی از کادر درمان باشد و شهروندان نیز 

با رعایت پروتکل های بهداشتی باری از دوش این عزیزان بردارند.
همچنین  رئیس کمیســون فرهنگی اجتماعی شورای اسلامی شهر مشهد در این مراسم گفت: 
مشکلات اقتصادی که گریبانگیر همه دستگاه ها است، در شورای شهر نیز وجود دارد اما تصمیم 
بر آن است تا با جلوگیری از کارهای غیرضرور، بیشتر به پیشگیری و درمان کرونا پرداخته شود از 
این رو از همه امکانات شهرداری، مانند سالن های ورزشی، سالن های بحران و حتی فرهنگسراها 

استفاده خواهد شد.
حجت الاسلام حسن منصوریان افزود: شــورای اسلامی شهر مشهد از ابتدا دغدغه ادای دین 
به شــهدای سلامت را داشــته و دارد و تنها ابزاری که در حال حاضر در دسترس ما قرار دارد، 
نامگذاری و نصب نمادهایی در سطح شهر و نیز اعطای نشان مشهد است که نصیب فرهیختگان 

شهر خواهد شد.
وی ادامه داد: ایده های مختلفی برای ایجاد یک مکان عمومی به یاد شهدای سلامت مطرح شد 

و قرار است خیابان های نزدیک به محل زندگی شهدا به نام آنها نامگذاری شود.
منصوریــان افــزود: مــردم آگاه باشــند کــه خدمتگــذاران آنها در شــورای شــهر دغدغه 
کمــک به کادر ســلامت و بهداشــت را دارند تــا از جان شــهروندان محافظت بیشــتری 
 صــورت بگیرد و این امر جز با کمک خیرین و مشــارکت شــهروندان میســر نخواهد شــد.
رییس بیمارستان امام رضا)ع( نیز در این مراسم اظهار کرد: همکاران ما در دوران اپیدمی کرونا 
از تمام وجود خود مایه گذاشتند و اکثر آنان به کرونا مبتلا و بستری شده و متاسفانه عده ای نیز 

جان خود را از دست دادند.
علی خورسند وکیل زاده افزود: این تجلیل و نامگذاری قوت قلب زیادی به همکاران ما می دهد 
و احســاس می کنیم تنها نیســتیم، اگرچه از روزهای نخست پیدایش این ویروس، استانداری، 

شهرداری، آستان قدس، سپاه و سایر دستگاه ها پای کار بوده اند.
رییس بیمارســتان امام رضا )ع( با ابراز تاســف از وجود برخی عادی انگاری ها در خصوص این 
ویروس در سطح جامعه، افزود: متاسفانه باید گفته شود که هر موج این بیماری سهمگین تر از 
موج قبلی اســت و موج پنجم به اندازه تمام موج های قبلی، بیماران بستری دارد که امیدواریم 
با فضایی که در شــهر ایجاد می شود، سعی شــود این پیام به مردم داده شود که پروتکل های 

بهداشتی را رعایت و از دورهمی ها پرهیز کنند.
مدافعان سلامت، هم ردیف مدافعان حرم هستند

رئیس شورای اسلامی شهر مشهدمقدس گفت: پزشکان و پرستارانی که در عرصه مقابله با کرونا 
جان خود را از دست دادند و امروز از آنها با عنوان مدافعان سلامت یاد می کنیم، هم ردیف مدافعان 

حرم هستند و به سهم خود دست تمام کادر درمان را می بوسم.
حسن موحدیان در حاشیه مراســم نامگذاری بولوار شهدای مدافع سلامت، ضمن تبریک یکم 
شــهریورماه، روز پزشک، اظهارکرد: به عنوان شورای شهر وظیفه داریم که از یکایک پزشکان 
عزیز، در همه حال تشکر نماییم ولی امروز این موضوع از اهمیت بسیار بیشتری برخوردار است.

وی با اشــاره به پزشکان و پرســتارانی که در عرصه مقابله با کرونا جان خود را از دست دادند 
و مدافع ســلامت نــام گرفتند، گفت: این عزیزان، هم ردیف مدافعان حرم هســتند و همه باید 

قدرشناس زحماتشان باشیم چراکه از جان مایه گذاشته اند.
رئیس شــورای اسلامی شهر مشهدمقدس با تاکید بر اینکه از هیچگونه کمک و حمایتی دریغ 
نمی کنیم و به سهم خود دست تمام کادر درمان را می بوسم، تصریح کرد: یکی از مصادیق نگاه 
حمایتی شورای شهر در بحث مقابله با ویروس کرونا، تجهیز نمایشگاه بین المللی مشهد است که 

در اختیار دانشگاه علوم پزشکی قرار گرفت و همه هزینه ها را هم متقبل کردیم.
موحدیان در ادامه گفت: امیدواریم هرچه زودتر با دعای مردم و تلاش دانشگاه علوم پزشکی و 
وزارت بهداشت و درمان، این ویروس منحوس ریشه کن شود و مردم در شرایط عادی و به دور 

از استرس و از دست دادن عزیزانشان، همچون گذشته زندگی کنند. 
یکم شهریورماه مصادف با سالروز تولد پزشک حاذق و فیلسوف نام آور ایران زمین حکیم ابوعلی 

سینا، در تقویم رسمی جمهوری اسلامی ایران »روز پزشک« نامگذاری شده است.
هفت هزار و 850 پزشــک عمومی و متخصص در سازمان نظام پزشکی مشهد عضویت دارند. 
پنج هزار نفر از این تعداد پزشک عمومی و 2 هزار و 850 نفر پزشکان متخصص در رشته های 

مختلف هستند.
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گزارش »صبح امروز«وضعیت بازآفرینی بافت فرسوده ابکوه را بررسی می کند: 

اهالی آبکوه خسته از وعده های مسئولان
میرادی 

قلعـه »آبکـوه« یکـی از قدیمی تریـن محله هـای شـهر 
مشـهد اسـت کـه بـا وجـود اینکـه در مرکـز شـهر و در 
مجـاورت برخـی مناطق برخوردارشـهر قرار گرفته بسـیار 
فرسـوده اسـت. بافت آبکوه با مسـاحت حـدود 30 هکتار 
و حـدود ۹000 نفـر جمعیـت به دلیـل فرسـودگی کالبدی 
در بافـت، کمبـود خدمـات رفاهـی- اجتماعـی، تبدیـل 
بخشـی از محلـه بـه محـل پارکینـگ خـودرو و کمبـود 
مبلمان شـهری مناسـب به عنوان پهنه ای آسـیب یافته از 
نظـر کیفیت های زندگی شـهری در روند توسـعه شـهر و 

تعـارض بـا حوزه هـای همجـوار نمـود یافته اسـت.
در  آبکـوه  فرسـوده  بافـت  به سـازی  و  نوسـازی  طـرح 
سـال 8۹ آغـاز و اگرچـه در ایـن طـرح »تاکیـد بـر حفظ 
ارزش هـای بومی و پاسـخگویی به نیازهـای روز« عنوان 
شـده اسـت امـا ایـن طـرح بـا از بیـن بـردن انسـجام و 
پیوسـتگی کالبـدی محلـه، زمین هـای خالـی بـر جـای 
گذاشـته اسـت و موجـب نارضایتـی مـردم شـده اسـت.

نحوه خرید املاک مردم  
مختـاری از اهالـی قلعـه آبکـوه در گفـت و گـو بـا صبح 
امـروز گفـت: معمـولا یـک سـرمایه گـذار امـلاک مردم 
را خریـداری مـی کنـد و بـدون اینکـه تبدیـل به احسـن 
کنـد دوبـاره به فروش می رسـاند و این وسـط واسـطه ها 
سـود مـی برنـد، متاسـفانه خـلاف شـعارهای اولیه عمل 
مـی شـود »شـورای چهارم« بسـیار خوب عمـل می کرد، 
شـورای مردمـی بـود کـه تقریبـا 70 درصد کارهـا در آن 
زمـان انجـام گرفـت امـا در ایـن چند سـالی که شـورای 
پنجـم آمـد، هیـچ گونـه کاری کـه انجـام نـداده بلکـه 

شـرایط را نیـز از گذشـته سـخت تـر کرده اند.
متخصص امور مالی مسئول بافت فرسوده!

مختـاری نماینـده مـردم آبکـوه درخصـوص توسـعه این 
بافـت فرسـوده ادعـا مـی کند: ۹ سـال اسـت کـه درگیر 
مسـئله بافت فرسـوده آبکوه هسـتیم، تا تهـران هم رفته 
ایم سـه بـار مردم تجمـع کرده اند، اما متاسـفانه کسـانی 
پشـت میـز مسـئولیت نشسـته انـد کـه هیـچ تخصصی 
در خصـوص بافتهـای فرسـوده ندارنـد مثـلا کسـی کـه 
در حـوزه ی مالـی تخصـص دارد را مسـئول بافت هـای 
فرسـوده گذاشـته اند، شـرایط زندگـی بـرای مـردم ایـن 
منطقه بسـیار سـخت شده اسـت، در معاملات این منطقه 

قیمت هـا خوب نیسـت.
سخت شدن زندگی در این محله

وی درخصـوص تخریب هـای صـورت گرفتـه در منطقه 
آبکـوه گفـت: شـهرداری دربـاره تخریب مکان هـای این 
محلـه هیـچ اصولـی را در نظـر نگرفته مثلا بـا ایجاد این 
بلندی هـا بـا یـک باران تمـام خانه هـای اطـراف زیر آب 
مـی رود زیـرا در گذشـته اینها چاه داشـتند، امـا باتوجه به 
مسـدود شـدن چـاه هـا این مشـکلات بـرای ایـن محله 
ایجـاد شـده، تـازه ایـن جزئـی از مشـکلات ایـن منطقه 
اسـت تخریب هـای صورت گرفتـه از طرف شـهرداری را 
اگـر نـگاه کنید، تمامـا محل تجمـع معتادین کـه در این 
مکانها چادر زده اند شـده اسـت، ضایعـات منطقه را جمع 
آوری نمـی کننـد، بـه نوعـی کـه احسـاس می شـود در 

صدد سـخت کردن شـرایط بـرای مردم هسـتند.
تمجیـد از شـورای دوره چهـارم و گلایـه از شـورای دوره 

پنجم
او در خصـوص پیگیـری بافـت فرسـوده گفت: مـن بارها 
به شـهرداری مرکـزی مراجعه کردم و با شـهردار جلسـه 
داشـتم و همچنیـن بـا اعضای شـورا مذاکره کـرده ام، اما 
همانطـور کـه گفتم شـورای قبلـی )دوره چهـارم( فضا را 
بـرای مذاکـره فراهـم مـی کرد امـا متاسـفانه این شـورا 
پنجـم در زمـان انتخابات یکبار شـرایط مذاکـره را فراهم 
سـاخته،  ولـی تا این لحظه هیـچ همکاری با ما نداشـته، 
لـذا کاملا در تضاد با شـعارهای قبـل انتخابات خود عمل 
کردنـد، مسـئولان بایـد مشـکلات را از زبـان خـود مردم 
بشـنوند، در گذشته جلساتی در مسـاجد  با حضور اعضای 
شـورای شـهر ، شـهردار و مسـئول بافت فرسـوده انجام 
مـی گرفـت، ولی 3 سـال اسـت که هیچگونه جلسـه ای 

صـورت نگرفته و کسـی هم جوابگو نیسـت.
او یـادآور شـد: محله آبکوه یکـی از قدیمی ترین محلات 
مشـهد اسـت که افـراد مومن و معتقـد و انقلابـی در این 
محـل زندگـی مـی کننـد، ایـن محلـه تعـدادی زیـادی 
شـهید، جانبـاز و ایثارگرتقدیـم انقـلاب کـرده اسـت امـا 

همـواره مـورد بی مهـری بوده اسـت.
. جالـب این اسـت، به غیر از اینکـه کاری صورت نگرفته 
منظقـه را فیریـز کـرده انـد قانـون فیریز می گویـد اگر تا 
4 الـی 5 سـال نتوانسـتید کاری انجـام دهید باید شـرایط 

مـردم را بـه روز تامیـن کننـد، اما اینهـا، هم فیریـز کرده 
انـد و هـم جوابگـوی مـردم هـم نیسـتند. وی در ادامـه 
گفـت: همانطـور کـه در مناطـق دیگـر قیمـت رشـد می 
کنـد، بایـد اینجـا هم رشـد صورت بگیـرد، ولی ما شـاهد 
هیـچ تغییـری نیسـتیم، قبـلا بـا فـروش یـک خانـه ی 
ویلایـی در منطقه ی آبکوه می توانسـتی درخیام شـمالی 
یـک خانـه ی ویلایـی کوچکتـر بگیـری امـا الان حتـی 
یـک آپارتمـان هـم نمـی شـود خریـد و بـه اجبـار بایـد 
حاشـیه نشـینی را انتخـاب کنـی، چـرا نبایـد اینجـا مثل 
دیگـر مناطـق رشـد داشـته باشـد؟ الان هـم اگـر واقعـا 
تصمیـم دارند به اشـخاص خاصی اینجـا را تحویل بدهند 
هیـچ اشـکالی ندارد حـق و حقوقات قانونی مـردم را تمام 
و کمـال بدهنـد، در غیـر اینصـورت بـرای هـر کـس در 
هـر مکانـی که هسـت اصولی پروانـه صادر کننـد تا خود 

مـردم دسـت بـکار شـوند اما متاسـفانه نمـی کنند. 
 یـاور رحیـم زاده یکـی دیگـر از اهالی قلعه آبکـوه گفت: 
دسـتغیب32 ورودی ایـن منطقـه که به میدان فردوسـی، 
هجـرت، توفیـق و خیـام راه دارد، متاسـفانه حتـی یـک 

سـرعت گیر و لامـپ روشـنایی هم نـدارد.
سازمان بازآفرینی شهرداری چه می گوید؟

بره سـراغ مسئولان سـازمان بازآفرینی شـهرداری مشهد 
فرسـوده  بافـت  مسـئول  محمدناصرخطیـب  می رویـم، 
منطقـه قلعـه آبکـوه، در گفـت و گـوی تلفنـی بـا صبـح 
امـروز در خصـوص مطالبـات اهالـی آن منطقـه و اینکـه  
اهالـی احسـاس می کننـد شـورای شـهر در دوره  چـرا 
چهـارم شـرایط همـکاری بهتـری را ایجـاد مـی کردند؟ 
گفـت: بایـد بگویـم در تمـام دوره هـا خدماتـی صـورت 
گرفته و مشـخصاً خدماتی که شـورای چهـارم انجام داده 

مسـتندات آن موجـود اسـت. 
وی ادامـه داد: دربـاره شـورای پنجـم باید بگویـم، در این 
دوره خدمات شـایانی داده شـده اسـت، مثلًا دفاتر توسـعه 
محلـه در ایـن دوره ایجـاد شـد کـه ایـن دفاتـر ارتبـاط 
نزدیـک و گسـترده ای بـا مـردم داشـته و درهـر زمان که 
اهالـی خواسـته باشـند نظـرات خود را بـه این دفاتـر داده 
و دربـاره مشـکلات بافـت مذاکره کـرده انـد و همچنین 
سـند راهبردی را بر اسـاس بررسـی های قرارداد دو ساله 
در حـال تنظیـم هسـتند، و شـورا بـا اختیـارات تامـی که 
بـه ایـن دفاتـر داده تـا بتواننـد رابـط خوبـی در خصوص 
انعـکاس مشـکلات اهالـی بـه شـورای شـهر و مدیریت 
شـهری داشـته باشـند. و همچنین مـوارد اصلی کـه نیاز 
بـه سـاماندهی دارد را جـزء سـندها قرار بدهنـد، که نتایج 

اجرایـی مثبتـی را به همراه داشـته. 
تغییر سیاست از مداخله مستقیم به مشارکت مردم

خطیـب افـزود: در ایـن دوره با اسـتفاده از سیاسـت هایی 
کـه از خـود مـردم و بافـت الگـو گرفتـه شـده سیاسـت 
مدیریت شـهری عـوض شـد، در دوره های قبلی بیشـتر 
بحـث مداخلـه مسـتقیم بـود. موضـوع خریـد امـلاک 
اولویـت دار و سـاماندهی از طریـق اجـرای طـرح بـود. 

او تصریـح کـرد: در ایـن دوره با توجه به درخواسـت های 
زیادمـردم، دربـاره این کـه مـا می خواهیـم در ایـن محلـه 
اقامـت داشـته باشـیم، سیاسـت شـورا هـم بـر همیـن 
اسـاس تغییر کرد، از مداخله مسـتقیم به سـمت مشارکت 
مردمـی حرکـت کردیـم و بحـث سـاماندهی و سـاخت 
و سـاز بـه کمـک خـود مـردم رفـت و بـر همین اسـاس 
مصوبـه تشـویقی صادر شـد، مصوبه ای کـه در واقع مردم 
را توانمنـد می کـرد بـرای بحـث اجرایی پـروژه تجدیدبنا 
و شـهرداری تـا جایـی کـه امـکان داشـت تخفیف هایـی 
را بـه تصویـب شـورا رسـاند، تقریبـا پروانه رایگان شـده، 
بـرای تجدیـد بناهایـی کـه بخواهنـد تجمیـع کـرده و 
بسـازند و بحـث مصوبـه ای کـه دفتر توسـعه محله منزل 
بـه منـزل اعـلام کرد، کـه در جـای خـود، اقـدام مهمی 
صـورت گرفت، و مدیریت شـهری کامـلًا از حق خودش 
از کسـب درآمدهـای پروانـه در خصـوص سـاخت وسـاز 
گذشـته، کـه ایـن را بـه عنـوان یک امتیـاز و تشـویق در 
اختیار آن اهالی قرار داده اسـت. تا سـاخت و سـاز صورت 

بگیـرد تـا از این شـکل خارج شـود.
وی اضافـه کـرد: ضمـن اینکـه شـهرداری بـا شـروع دو 
پـروژه مسـکونی ایـن مسـئله را راهبـری می کنـد، دردو 
قطعـة داخلـی، یروژة بیسـت واحـدی را شـروع می کنیم، 
کـه مرحله اول را به مناقصه عام گذاشـتیم و روال قانونی 
انتخـاب پیمانـکار طـی شـد. که برنـدة اول نداشـت و در 
مرحلة تجدید مناقصه هسـتیم، بیسـت واحد مسکونی در 
تهاتـر بـا املاکـی که در مسـیر معابـر اولویت دار اسـت را 
خودمـان در حـال سـاخت هسـتیم تـا الگوی سـاخت در 

آبکوه باشـد. 

خطیـب اظهـار کـرد: هم چنیـن قطعاتـی کـه بـا زحمات 
دوره هـای گذشـته آزاد سـازی شـده اسـت پـروژه هـای 
مشـارکتی بیـن آپادانـا 28 و 30 قـرارداد مـی بندیـم تـا 
پـروژه آغـاز شـود. بـا توانمندسـازی و قراردادهایـی کـه 
انجـام دادیـم حـدود چنـد مالـک و از قدیمی هـای بافت 

آبکـوه در مرحلـه دریافـت پروانـه سـاخت قـرار دارنـد.
وی ادامـه داد: نتیجـة دفاتـر توسـعه محلـه بـه غیـر از 
عملیـات اجرایـی پـروژه هـای خدماتـی هـم بود، مـا دو 
فضـای سـبز در ایـن دوره احـداث کردیـم و در حال بهره 
بـرداری اسـت یکـی پاتـق بیـن دسـتغیب ۹ الـی 11 و 
دیگـری پاتـوق دسـتغیب 13 و مطلـب دیگـر اینکه معبر 

33 را بازگشـایی و آسـفالت و زیرسـازی کردیـم.
خصـوص  در  کـه  سـوال  ایـن  بـه  پاسـخ  در  خطیـب 
سـرعتگیر و روشـنایی دسـتغیب 13 چـه اقداماتی صورت 
گرفته گفت: مشـکل دسـتغیب 13 با سـرعتگیر حل نمی 
شـود، دفتـر توسـعه محـل با بررسـی انجـام داده بـه این 
نتیجه رسـید که مشـکل این قسـمت با پیاده محور قابل 
حـل می باشـد و در سـنوات راهبـردی انجـا را  یک معبر 
سـواره در نظـر می گیـرد تا اهالی توفیق یا مالک اشـتر و 
قسـمت مرتفع و قسـمت های برخوردار از اینجا به عنوان 
میانبـر اسـتفاده می کننـد، وقتی اینجا تبدیل بـه پیاده راه 
شـود خودبه خـود تبدیـل به یک محـدوده خدماتـی برای 
خـود بافـت می شـود، و ایـن موضـوع را دفتر توسـعه در 
سـند ششـم راهبـردی  بـه عنوان یکـی از اسـناد مصوب 
کـرده اسـت.وی در ادامـه دربـاره وضعیـت نابه سـامان 
پایین تـری قراردارنـد و هنـگام  منازلـی کـه در سـطح 
بارندگـی دچار شـرایط سـختی می شـوند گفـت: با توجه 
بـه اینکـه در بافـت آبکـوه طـرح واحـدی نداشـتیم برای 
سـاخت و سـاز قطعات دارای اختلاف سـطح هسـتند، لذا 
باید بخاطر مسـائل بهداشـتی آسـفالت انجـام می گرفت 
کـه مشـخصاً با ایـن شـرایط ترازهـا یکنواخت نیسـت و 
دارای پسـتی و بلندی هایـی کـه گفتنـد می شـود. وی در 
خصـوص رفـع ایـن چالـش گفـت: چـاره این امـر همان 
طرح یکپارچه آب های سـطحی اسـت زیـرا اگر به صورت 
اصولـی اجـرا شـود معابـر و کدهـای اجرایـی و واحدهای 
مسـکونی از آن تبعیـت می کننـد و اسـتادارد واحـدی را 
شـاهد خواهیـم بـود. خطیـب در پاسـخ به این سـوال که 
وضعیـت تخریـب دیوارهـا بـه کجـا رسـید و اینکـه چـه 
فکـری برای ناامنـی منطقه در خصوص تجمـع معتادین 
و چـادر زدن آنهـا کـرده انـد افـزود: در سـنوات گذشـته 
املاکـی خریـداری شـده و تخریـب کـرده اند تـا بتوانند 
آسـفالت را انجـام بدهنـد و امـلاک کنـاری هـم تمجیع 
بشـود و امـکان تجدیـد بنـا طبـق طـرح صـورت بگیرد، 
بخشـی از ایـن سـازه ها به خاطـر اتصـال و یـا ارتبـاط بـا 
سـازه هـای ناپایـدار کنـاری داشـته در آن زمـان امـکان 
تخریـب نبـوده و به مـرور زمان اینها خطر سـاز می شـود 
و از هـم جـدا می شـود کـه نیـاز بـه تخریب صـورت می 
گیـرد، بـه همین دلیـل پیمانکارانی گرفته می شـده و این 
پیمانکارهـا بایـد با اصـول ایمنـی کار را انجـام می دادند، 
کـه ایـن کار در سـنوات مختلـف انجـام مـی گرفتـه که 

خوشـبختانه حادثـه ای در بر نداشـته اسـت.
وی گفـت: مـا املاک خطرسـازی هنـوز در بافـت داریم. 
الان املاکـی اسـت که مـا دخـل و تصرفی نداریـم و در 
اختیار مالکان اسـت، که یدون اسـتحکام بنا هسـتند، که 
حتـی تحمل چهار ریشـتر زلزلـه را ندارند، ولی متاسـفانه 
بـرای اینهـا خلع هایی داریم کـه باید در سـاماندهی بافت 
سـرعت داده شـود، تـا مردم هم تشـکیک مسـاعی کنند 
و از مصوبـه تشـویقی بهـره ببرنـد تـا این مسـئله شـکل 

بگیرد. 
تلاش ما بر این نیست که اهالی بفروشند و از بافت 

خارج شوند 
مسـئول طرح سـاماندهی بافت فرسـوده آبکـوه همچنین 
در خصـوص گلایـه اهالـی دخصـوص اختـلاف سـطح 
قیمتهـا نسـبت بـه دیگـر محله های شـهر بـرای فروش 
گفـت: تـلاش مـا بر این نیسـت کـه اهالـی بفروشـند و 
از بافـت خارج شـوند، حساسـیت ما این اسـت کـه اهالی 
خودشـان همـکاری و همیاری کنند تا تجدیـد بنا صورت 
بگیـره امـا اینکـه چـرا رشـد کـم اسـت، کـه یکـی از 
مشـکلاتی کـه در امـر تجدیـد بنا وجـود دارد، این اسـت 
کـه مـا نیـاز داریم سـایر ارگانها هـم برابر با صورتجلسـه 
هماهنگـی سـال 88 همراهـی و تشکیک مسـاعی کنند. 
مثلًا قسـمت اعظمـی از اراضـی مطعلق به آسـتان قدس 
و اوقـاف می باشـد، در خصـوص گرفتـن پروانـه بـرای 
تجدیدبنـا شـهرداری تخفیفات قابل توجهـی داده منتهی 
مالـک زمیـن کـه باید سـند اجـاره را صـادر کنـد در واقع 

برابـر بـا سـال 88، 21 درصـد را در نظـر گرفتند، تا سـند 
صـادر شـود بـرای صـدور پروانـه تا سـاخت وسـاز انجام 
بگیـرد، اگـر قرار باشـد ایـن رقم هـای قابل توجه توسـط 
آسـتان قدس گرفتـه شـود مشـخصاً توانایـی مـردم کـه 
دارندبـا هـم مشـارکت و تجمیع مـی کنند قطعـات را که 

بسـازند دیگـر ادامه نمـی دهند.
وی همچنیـن گفـت: بعـد از مصوبـه تشـویقی بیـش از 
بیسـت درخواسـت داشـتیم کـه همسـایگان خواسـتند با 
هـم تمجیـع کننـد و مجتمـع و یـا از مزایـای مشـارکت 
آپارتمانـی بهـره ببرند، کـه این ها وقتی متوجه شـدند که 
مبلـغ قابـل توجهـی از درصـد زمیـن و ارزش آن را بـه 
آسـتا ن قدس بدهنـد تـا سـند اجـاره صـادر شـود، توانایی 
سـاخت را کامـلًا از بیـن رفته و عقب نشـینی مـی کنند. 
این مسـئله الان در دسـت پیگیری اسـت و نامه ای تهیه 
شـده و مسـئولان شـهرداری با مسئولین آسـتان قدس در 
حـال مذاکـره هسـتند تا انشـالله زودتـر به نتیجه برسـند. 
خطیـب گفـت: مشـکلات دیگـری هـم وجـود دارد، از 
قدیـم در اینجـا فعالیت هـای کسـبی انجـام می شـده و 
مـردم باتوجـه بـه فعالیت های کسـبی که داشـته اند توقع 
دارنـد تهاتـر و تجمیـع یـا تعاملـی بـا آنها داشـته باشـیم 
ارزشـگذاری ملـک را به صـورت تجاری محاسـبه کنیم، 
کـه برابـر بـا سیاسـت های قانون و بـا قوانیـن مصوب ما 
تجـاری را الحـاق مـی کنیم بـه املاکی که قبل از سـال 
52 قدمتشـان برگـردد یـا پایانکار تجاری داشـته باشـد و 
مـا قانون دیگـری برای اجـرا نداریم، الان هـم ما لایحه 
تشـویقی دادیـم در ایـن خصـوص به شـورا که در دسـت 
پیگیـری مـی باشـد، و مـوارد دیگـر ایـن اسـت کـه خود 
مـردم توانایـی ایـن را داشـته باشـند کـه بتواننـد بـا هم 
تجمیـع کنند چون شـهرداری روی قطعات خـودش وارد 
مـی شـود قطعـات خـودش را تبدیـل بـه واحدهایی می 
کنـد کـه برابر بـا مصوبـه تشـویقی واحدها را بـا تخفیف 
بـه امـلاک اولویـت دار که در معبر هسـتند مـی دهند، ما 
حتـی درصـدی را عـلاوه بر مبلغ کارشناسـی افزایش می 
دهیـم بـه آنهایی کـه  در اولویت هسـتند یعنـی در بحث 
مالـی و تخفیفات شـهرداری چیزی کم نگذاشـته اسـت. 

توپ نوسازی نشدن در زمین آستان قدس
خطیـب دربـاره امـلاک قولنامـه ای و تاثیـر آن در کندی 
رونـد بافـت گفت: املاک قلعـه آبکوه از قدیـم به صورت 
قولنامـه ای بـوده و مـا در خصـوص تهاتـر و بررسـی 
مسـتندات بـه علـت موروثـی بـودن امـلاک به مشـکل 
مالکیتـی و سـندی مـی خوریـم، کـه اینها هم در دسـت 
بررسـی اسـت تا بـا گرفتن مصوبه شـرایط سـهل شـود. 
کـه همیـن مسـائل باعث کنـدی رونـد کار می شـود. ما 
مدتهاسـت کـه اوراق سرسـید اسـت و اصـلًا بحث خرید 
را نداشـته ایـم و بـر اسـاس درخواسـت خـود مـردم و 
بـزرگان بافـت خریـد را متوقـف کردیـم اولویـت را دادیم 
بـه ساخت و سـاز و تشکیک مسـاعی و سـاماندهی توسـط 
خـود مـردم بـا کمک مدیریـت شـهری، وی در خصوص 
خریدهای سـرمایه گذاران و عدم تبدیل به احسـن کردن 
امـلاک گفـت: از زمانی که طرح تشـویقی آمده سـرمایه 
گزارانـی آمـده انـد کـه املاکـی را خریـداری کننـد و از 
تشـویقی اسـتفاده کرده و تهاتر کنند و چنـد قطعه بدهند 
و یـک قطعـه که امـکان سـاخت دارد را بخرنـد و احداث 
کننـد، امـا مـا بـاز مناسـب می بینیـم که افـرادی کـه از 
قدیـم در بافـت بودنـد بتواننـد بـا تجمیع امـلاک کناری 
همانجا مسـتقر باشند ولی وضعیت معیشـت و اقتصاد روز 
رونـد پیشـبرد را کنـد مـی کنـد، و مطلب دیگـری که ما 
همیشـه با آن درگیر هسـتیم این اسـت که مـا نهاد نیمه 
دولتی هسـتیم و بـا اعتبارات مردمی سـروکار داریم خرید 
و انجـام معاملات ما شـیوه خـاص خـودش را دارد، صلح 
نامـه داریـم به روال بنگاه نیسـت یک خانه فروخته شـود 
و سـریعاً خریـداری کنیـد، اینهـا همه مشـمول زمان می 
شـود امـا اتفاقـات خوبـی در حـال رخ دادن اسـت همین 
طرحـی بیسـت واحـدی کـه الان مجـاور معبـر توفیـق 
انجـام مـی دهیـم در امـلاک درون بافـت خودمـان کـه 
اولویـت را به قسـمتهای داخلـی داده ایم قسـمتهایی که 
سـرمایه گـذاران کمتر ابـراز علاقه مندی می کنـد بالاخره 
وضعیت هاشـیه آپادانا برتری دارد نسـبت بـه داخل بافت 
ولـی ما سـرمایه گـذاری را از داخـل بافت شـروع کردیم 
و به صـورت یکپارچـه در حال انجام اسـت. شـاید تبلیغات 
کـم بـوده کـه نشـنیدند ولـی تمـام اینهـا توسـط دفتـر 
توسـعه محله به مردم گزارش شـده و اینکه دفتر توسـعه 
کارشناسـان کارکشـته ای در رشـته هـای شهرسـازی و 
فرهنگـی و اقتصـادی که الان دارند هر روز مشـورت می 

دهنـد و مدام پاسـخگو هسـتند.

511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک زبرخان

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی . نظربه دستورمواد 
1و3موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مصوب13۹0/۹/20مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
زبرخان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای احمد تازیکی فرزند محمود به شــماره شناســنامه5 صادره از قدمگاه دریک باب ساختمان به 
مســاحت 251/68 مترمربع درقسمتی از اراضی مشــاعی پیش فروش پلاک 13۹ اصلی بخش 3 زبرخان خریداری از مالک رسمی آقای عیسی 
مرشــدلو فرزند حسین به شماره شناسنامه 11۹ محرز گردیده است. لذا به موجب ماده3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی وساختمانهای 
فاقد سندرسمی وماده13آیین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز ازطریق روزنامه محلی/کثیرالانتشار درشهرهامنتشر ودرروستاها 
رای هیات الصاق تا در صورتی که اشــخاص نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. ودراین صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت وبدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 
وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد وصدورســند مالکیت مانع ازمراجعه متضرر به دادگاه نخواهد برابر ماده13آیین نامه 
مذکور پس از تنظیم اظهارنامه حاوی تحدید حدود مراتب را در اولین آگهی نوبتی وتحدید حدود بصورت همزمان باطلاع عموم می رساند ونسبت 
به املاک درجریان ثبت وفاقد ســابقه تحدیدحدود واحدثبتی آگهی تحدید حدود را بصورت اختصاصی منتشــر می نماید. تاریخ انتشار نوبت اول: 

1400/6/2. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1400/6/17
سید حسن پورموسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک زبرخان

511/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک زبرخان

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی . نظربه دستورمواد 
1و3موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مصوب13۹0/۹/20مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
زبرخان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای جواد مرشــدلو فرزند عیســی به شماره شناســنامه 18 صادره قدمگاه دریک باب ساختمان به 
مســاحت 183/43 مترمربع درقسمتی از اراضی مشــاعی پیش فروش پلاک 13۹ اصلی بخش 3 زبرخان خریداری از مالک رسمی آقای عیسی 
مرشــدلو فرزند حسین به شماره شناســنامه 41 محرز گردیده است. لذا به موجب ماده3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی وساختمانهای 
فاقد سندرسمی وماده13آیین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز ازطریق روزنامه محلی/کثیرالانتشار درشهرهامنتشر ودرروستاها 
رای هیات الصاق تا در صورتی که اشــخاص نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. ودراین صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت وبدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 
وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد وصدورســند مالکیت مانع ازمراجعه متضرر به دادگاه نخواهد برابر ماده13آیین نامه 
مذکور پس از تنظیم اظهارنامه حاوی تحدید حدود مراتب را در اولین آگهی نوبتی وتحدید حدود بصورت همزمان باطلاع عموم می رساند ونسبت 
به املاک درجریان ثبت وفاقد ســابقه تحدیدحدود واحدثبتی آگهی تحدید حدود را بصورت اختصاصی منتشــر می نماید. تاریخ انتشار نوبت اول: 

1400/6/2. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1400/6/17
سید حسن پورموسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک زبرخان
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باشگاه پرسپولیس: سانتاکلارا برای انتقال 
مغانلو ٧۵٠ هزار یورو می خواهد

باشــگاه پرسپولیس اعلام کرد باشــگاه پرتغالی برای انتقال مهاجم تیمش درخواست 750 
هزار یورو کرده است.

به گزارش ایسنا و به نقل از رسانه رسمی باشگاه پرسپولیس، چند روزی است که شایعه شده 
باشگاه پرســپولیس موضوع جذب دائمی یا قرضی شهریار مغانلو را پیگیری نمی کند و این 

موضوع را به دست فراموشی سپرده است.
برای تنویر افکار عمومی، به عرض می رســاند؛ مدیریت باشگاه پرسپولیس با ارسال دو نامه 
به باشــگاه پرتغالی، درخواســت های خود را عنوان کرد و همچنان در انتظار پاسخ نامه دوم 

هستیم. 
در نامه اول، خطاب به مســئولان باشگاه سانتاکلارا نوشتیم قصد داریم شهریار مغانلو را به 
صورت دائمی یا قرضی جذب کنیم و برای این منظور، شما باید شرایط خود را اعلام کنید. 
در نامه دوم، به صورت مشخص و مستقیم اعلام کردیم به دنبال جذب دائمی مغانلو هستیم 

و باشگاه سانتاکلارا باید تکلیف پرسپولیس را روشن کند. 
در پاسخ به هر دو نامه، یکی از مسئولان این باشگاه در صفحه چت نوشتاری پیام گذاشت و 
نوشت: »در صورت علاقه به جذب مغانلو باید حداقل 750 هزار یورو پول نقد بدهید!« رقمی 
که مشــخصا برای کنار زدن پرسپولیس از مذاکرات عنوان شــده بود. با این حال، پیگیری 
های باشــگاه پرســپولیس ادامه دارد تا بتوانیم شرایط ادامه مذاکرات برای جذب مغانلو را از 

باشگاه سانتاکلارا دریافت کنیم.
اصول حرفه ای در دنیای فوتبال ایجاب می کند پاســخ نامه های رسمی از سوی یک باشگاه، 
متقابلا به صورت رسمی داده شود که هنوز این اتفاق رقم نخورده و همچنان در انتظار نامه 

باشگاه سانتاکلارای پرتغال هستیم.

انتخاب ۴ گزینه نهایی برای اجرای VAR در ایران
هفتمین جلســه کارگروه VAR صبح امروز در محل روابط عمومی فدراسیون فوتبال برگزار 

شد.
به گزارش ایســنا، هفتمین جلســه کارگروه VAR با حضور مشــاور رییس در امور فناوری 
اطلاعــات، روســای دپارتمان های بین الملــل، حقوقی، روابط عمومی، سرپرســت کمیته 
مسابقات، نمایندگان دپارتمان های داوری، بازاریابی و کمیسیون معاملات از ساعت  ۹ صبح 

امروز )دوشنبه اول شهریور ماه( در سالن اجتماعات روابط عمومی فدراسیون برگزار شد.
در این جلسه اعضا به بررسی برآورد لیست موارد هزینه ای مورد نیاز دوره آموزش VAR به 
داوران، بررســی مجموعه های توانمند جهت پیاده سازی طرح مینی کمپ و انتخاب 4 گزینه 

جهت تصمیم گیری نهایی پرداختند.
از دیگر موارد مطرح شــده و مورد بررســی در این نشست می توان به تخمین هزینه تجهیز 
زیرساخت یک نمونه ورزشگاه جهت استقرار VAR )غیر از هزینه های خود VAR( ، بررسی 
معیارهای 11 گانه مقایسه STPها  پرداخت.گفتنی است، ارائه گزارش مکاتبات با STP های 
مورد تایید فیفا که برای پیاده سازی VAR در ایران اعلام آمادگی کرده اند، آخرین موضوعی 

بود که در این نشست مورد بررسی قرار گرفت.

یک روز پرحاشیه در استقلال؛

جدایی جنجالی و درگیری با مجیدی
باشــگاه اســتقلال در یکی از شلوغ ترین و 
پرحاشــیه ترین روزهای خود شاهد تمدید و 
عقد قرارداد چند بازیکن بود که البته جدایی 
تاثیرگذارترین بازیکن فصل گذشته این تیم 

جنجالی و پرسروصدا شد.
به گزارش خبرنگار مهر، تیم فوتبال استقلال 
که باید روز 22 شهریور در مرحله یک هشتم 
نهایی لیگ قهرمانان آسیا به مصاف الهلال 
برود، طی روزهای گذشته توسط سرمربی و 
مدیرعامل باشگاه شاهد تمدید چند قرارداد و 

عقد قرارداد با چند بازیکن جدید بود.
در این میان اما روز دوشــنبه برای ساختمان 
باشــگاه اســتقلال یک روز پرحاشیه و پر از 
اتفاقــات جنجالی بــود. از موافقت عجیب با 
جدایی قایدی تا درگیــری هواداران با فرزاد 
مجیــدی به خاطــر جدایی قایــدی و البته 

سرپرســتی که تنها چند دقیقه این مسئولیت 
را برعهده داشت.

حذف پیام جنجالی و تمدید قرارداد
سیدحسین حســینی چراغ اول روز پرحاشیه 
باشــگاه اســتقلال را روشــن کرد و با یک 
پســت بامــدادی خــواب نیمه شــب را از 
مدیرعامل باشــگاه گرفت. او در این پســت 
بــا هــواداران اســتقلال خداحافظــی کرد 
امــا دقایقی بعــد مجبور به حذف آن شــد. 
حسینی ســاعاتی بعد به باشــگاه استقلال 
 رفــت و قــراردادش را با این تیــم تمدید

 کرد.

رشید مظاهری جدا می شود؟
با تمدید قرارداد سیدحســین حســینی حالا 

یکی از شــاه مهره های استقلال باید از این 
تیم جدا شود چرا که ماندنش به ضرر هر دو 
دروازه بان اســت. رشید مظاهری که از او به 
عنوان گلر فصل آینده ســپاهان نام برده می 
شود روز یکشنبه در محل باشگاه مذاکراتی را 
با مسئولان استقلال انجام داد اما تکلیفش را 
مشخص نکرد. باید دید او برای فصل آینده 

چه تصمیمی می گیرد.

خروج نام دژاگه از بین گزینه ها
اشــکان دژآگه هافبک میانی و بازی ســاز 
باتجربه فوتبال ایران با ســابقه کاپیتانی تیم 
ملی، یکــی از بازیکنانی بــود که مورد نظر 
باشگاه استقلال قرار داشت و حتی مذاکراتی 
هم به صورت غیر مستقیم با او صورت گرفته 
بود اما در نهایت روز دوشــنبه از بین گزینه 

ها خارج شد.

جدایی جنجالی مهدی قایدی
در حالی که ســرمربی و مدیرعامل باشــگاه 
اســتقلال حاضر نشــدند خبر جدایی قطعی 
مهدی قایدی از این تیم را اعلام کنند، انتشار 
فیلمی از حضور این بازیکن در تمرینات تیم 
الاهلی شــرایط را برای باشگاه سخت کرد 
تا مســئولان آن مجبور شــوند پس از امضا 
قرارداد پنج ســاله قایدی با شــباب الاهلی 
بیانیه بدهنــد و اعلام کنند که با جدایی این 

بازیکن موافقت کرده اند!
باشــگاه استقلال در این بیانیه تاکید کرد که 
انتقــال مهدی قایدی به تیم شــباب امارات 
گرانترین انتقال تاریخ فوتبال ایران است اما 
اشــاره نکرد که مبلغ این انتقال چقدر بوده 

است که عنوان گرانترین را به خود اختصاص 
داده. این باشــگاه حتی اعلام نکرد چقدر از 

این انتقال نصیب باشگاه می شود.

زرینچه یک ساعت هم سرپرست نبود!
بعد از این که باشــگاه اســتقلال اعلام کرد 
نصرالله عبداللهی دیگر سرپرســت نیســت 
و جــواد زرینچه جایگزین او شــده اســت، 
فــرزاد مجیــدی هم بــا بــرادرش تماس 
گرفت و موضــوع جابجایــی را اعلام کرد 
که منجــر به حضــور فرهــاد مجیدی در 
باشــگاه و جلسه با مددی شــد. بعد از این 
اتفاق جــواد زرینچه که یک ســاعت پیش 
حکمــش را از مددی گرفتــه بود اعلام کرد 
 مســئولیت سرپرستی تیم فوتبال استقلال را 

نمی پذیرد!
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درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

گوشت قرمز در یک ماه گذشته چقدر گران شد؟
شاخص قیمت گوشت قرمز، سفید و فرآورده های آن ها در مرداد ماه 1400 
نســبت به ماه قبل با افزایش 5.5 درصدی همراه بوده است و نسبت ماه 
مشابه سال قبل افزایش 56.۹ درصدی را نشان می دهد./باشگاه خبرنگاران

تهران رکورد دار کشف ماینرهای غیر مجاز
رجبی مشهدی، سخنگوی صنعت برق:بیشترین آمار کشفیات دستگاه های 
غیرمجاز استخراج رمز ارز )ماینر( در تهران و سپس در آذربایجان شرقی، 

خراسان رضوی و لرستان است./صدا و سیما

 واکنش احمدی نژاد به عکس یادگاری اش با سربازان آمریکایی
رئیس دولت های نهم و دهم در گفتگویی با یک شبکه رسانه ای خارجی 
به سفر خود به عراق و عکس یادگاری با نظامیان آمریکایی پرداخته است. 
محمود احمدی نژاد در ادامه گفتگوهایش با رســانه های خارجی، اخیرا با 
شبکه الرشید عراق گفتگو کرده است که سایت منتسب به او آن را منتشر 

کرده است.
ســوال: آقای رئیس جمهور؛ یادتان می آید در سفری که به عراق داشتید، 

سربازان آمریکایی می خواستند با شما عکس یادگاری بگیرند؟
احمدی نژاد: بله. من هر جای دنیا که می روم همین گونه است. همه می 

خواهند عکس بیندازند. البته من آنها را نمی شناختم.
سوال: با توجه به اینکه آنها نظامی بودند، آیا برای شما مشکل آفرین نبود؟
احمدی نژاد: نگاه ما انسانی است. مگر رابطه انسانی، با شغل انسان ها تغییر 
می کند؟ آنها که خودشان تصمیم گیر نبودند، مامورینی بودند که از طرف 

یک فرماندهی به آنجا اعزام شده بودند.

کنایه روح الامینی به وزیر پیشنهادی کار
عبدالحســین روح الامینی در مخالفت با حجــت الله عبدالملکی وزیر 
پیشــنهادی تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: شاید آشنایی من با آقای 
عبدالملکی عزیز به ســال ۹4 و هیئت گزینش لیست اصولگرایان در 
تهران بازمی گردد، آنجا مبارزه کردیم چندین جوان از جمله ایشــان در 
لیســت قرار بگیرند. وی گفت: گفته می شود بعضی ها شب قبل از ارائه 
کابینه یک جای دیگــری بودند اما صبح برای یک وزارتخانه دیگری 
معرفی شــدند من به نظرم تفاوت ابعــاد کار با محیط کار مانند کمیته 
امداد و حوزه چند ســاحتی بسیار متفاوت اســت. این نماینده مجلس 
با اشــاره به سخنان امام جمعه مشــهد درخصوص رأی اعتماد به وزرا 
عنوان کرد: رونوشــت می دهیم خدمت آقــای علم الهدی که بله این 
گردن مجلس اســت، چراکه رئیس جمهور پیشنهاد می دهند و مجلس 

انتخاب می کند.

آیا برای انتقال دختر و داماد وزیر پیشنهادی بهداشت پارتی بازی 
شده؟

بررســی صلاحیت بهرام عین اللهی وزیر پیشــنهادی بهداشــت، درمان 
و آموزش پزشــکی در دستور کار جلســه امروز )دوشنبه( مجلس شورای 

اسلامی قرار گرفت. توسلی نماینده مخالف در بخشی از سخنانش گفت: 
دخترخانم و داماد شما، دکتر رضایی محل خدمتشان در دماوند تعیین شد 
ولی یک هفته قبل بعد از 2.5 ســال به تهران منتقل شدند. انشالله رانت 
و پارتی بازی وجود نداشــته ولی چرا همزمان با معرفی شــما هر دو این 

بزرگواران به تهران منتقل شدند؟
ادعای آمریکا درباره هدف قرار دادن پهپاد ایرانی در سوریه

مقامات آمریکایی مدعی هســتند روز گذشته یک پهپاد ایرانی را در شرق 
سوریه مورد هدف قرار داده اند.به گزارش جروزالم پست، مقامات آمریکایی 
مدعی هســتند یک جنگنده متعلق به این کشور توانسته روز گذشته یک 
هواپیمای بدون سرنشــین ایرانی را در آســمان سوریه منهدم کند. آن ها 
می گوینــد این هواپیما از انواع پیشــرفته پهپاد های موجود در جهان بوده 
اســت.وین ماروتو، ســخنگوی ائتلاف ارتش آمریــکا در این باره گفت: 
هواپیما های ائتلاف روز گذشته موفق شدند یک هواپیمای بدون سرنشین 
ایران را رهگیری و در منطقه مرزی با سوریه مورد هدف قرار دهند.لوکاس 
تاملینسون، خبرنگار فاکس نیوز هم در باره این خبر مدعی شد: روز گذشته 
یک هواپیمای بدون سرنشــین ایران پس از گشت زنی بسیار نزدیک در 
محدوده یک پایگاه نظامی آمریکایی که محل استقرار بیش از ۹00 نظامی 
این کشــور است مورد هدف قرار گرفت و سرنگون شد.مقامات آمریکایی 
می گویند هواپیما های بدون سرنشین ایران که در عراق و سوریه گشت زنی 

می کنند تهدیدی آشکار علیه امنیت نظامیان این کشور است.

طالبان: به ایرانی ها در نقطه صفر مرزی ویزا می دهیم
طالبان اعلام کرده که به ایرانی های که قصد سفر به افغانستان دارند، ویزا 
می دهد.طالبان در یک بیانیه اعلام کرده است که به ایرانی ها برای ورود 
به افغانستان در نقطه ی مرزی ویزا صادر می شود. تنها ویزای معتبر گمرک 

اسلام قلعه در نقطه صفر مرزی است.

عضو کارگزاران: برخی از برنامه های رئیسی قابل اجرا نیست
یک فعال سیاســی اصلاح طلب گفت: گفته می شــود مجلس با توجه به 
تخصص مردم به وزرای پیشنهادی رای بدهد اما نباید از این مجلس توقع 
داشت بر اســاس تخصص و کارآمدی وزرات تایید یا رد کنند.محمدعلی 
نمازی در گفت وگو با ایلنا، درباره برنامه ارائه شده از سوی رئیس جمهور به 
مجلس شــورای اسلامی گفت: آن چیزی که آقای رئیسی اعلام می کند 
بــه مجلس ارائه داده یک برنامه دقیق نیســت، چراکه یک برنامه زمانی 
دقیق می شود که در هنگام شروع ابزار، امکانات و سرمایه مورد نیاز در آن 
پیش بینی و اهداف زمان بندی شده باشد.این عضو شورای مرکزی حزب 
کارگزاران ســازندگی خاطرنشــان کرد: در یک برنامه باید در مورد میزان 
ســرمایه، تعامل با کشــورهای دیگر در خارج و تعامل با ملت در داخل و 
همچنین به کار بردن نیروی انســانی در زمان بندی مشخص به اهداف 
برســیم.وی یادآور شد: آقای رئیســی در صحبت هایشان همیشه مطرح 
کرده اند که می خواهیم در یک ســال یک میلیون شغل ایجاد کنیم؛ برای 
اجرایی شدن چنین امری راهکار کاملا مشخص است، معتقدم هر فرصت 
شغلی نیاز به سرمایه دارد. امروز درآمدهای فعلی کشور کفاف هزینه های 

جاری را نمی دهد و همین امروز کشور با 400 میلیارد تومن کسری بودجه 
رو به رو اســت که این کسری ها و بدهی ها باید داده شود با این وجود آیا 

چیزی می ماند که صرف ایجاد فرصت شغلی شود؟

سردار جلالی: درگیر ۶ مدل جنگ سایبری هستیم
رییس ســازمان پدافند غیرعامل کشور با بیان اینکه درگیر 6 مدل جنگ 
ســایبری هستیم اظهار داشــت: از منظر پدافند غیرعامل، تضمین تداوم 
کارکردهای اساســی فضای سایبری کشــور و ضرورت آمادگی در برابر 

تهدیدات دو ضرورت حیاتی در حوزه زیرساختهای ارتباطی است.

طالبان یک خطر درازمدت است
خانیکی تأکید کرد: باید ببینیم اخلاق، دین، زبان، فرهنگ و ابعاد و عوامل 
انسانی مثل حقوق شهروندان و حقوق اساسی اینجا چه قدر مورد ملاحظه 
می شــود یا مورد تهدید قرار می گیرد. برداشــت من این است که اسلام 
طالبانی یک خطر درازمدت برای افغانســتان و همه کشورهای منطقه و 
جهان است. به خاطر اینکه ابعاد انسانی، اخلاقی و حقوقی دین، فرهنگ 
و زبان نادیده گرفته می شود و یا حداقل فقط به عنوان یک سیاست مورد 
توجه قرار می گیرد.وی افزود: اســلام طالبانی یا هر نگرشی که بنای آن 
بر خشونت، زور و نادیده گرفتن حقوق زنان، جوانان و اندیشمندان باشد و 
عناصری که برای زندگی انسان جدید ضروری است مثل آموزش، فعالیت 
مدنی، اســتفاده آزاد از رسانه و ارتباطات آزاد را محدود کند، باید یک خطر 
دید.عضو هیأت علمی دانشــگاه علامه طباطبایی در پایان گفت: خلاصه 
حرف من در مورد افغانســتان این است که به جنبه های فرهنگی کار و 
زمینه ها و الزامات فرهنگی که مخاطراتش حوزه فرهنگ، علم، ارتباطات، 
حقوق اساسی و اخلاق را مورد توجه قرار می دهد، حداقل در کنار سیاست، 

اگر نگوییم بیشتر از سیاست، به آن هم باید توجه کرد.

کوچکی  نژاد: هیئت  رئیسه مجلس پای دلال ها را از جلسات رأی 
اعتماد قطع کرد

نماینده مردم رشــت در مجلس از اقدام هیئت رئیســه مجلس مبنی 
بر حضور وزرای پیشــنهادی در 270 جلسه کمیسیون های تخصصی 
تشکر کرد و گفت: هیئت رئیسه مجلس پای دلال ها را از جلسات رأی 
اعتماد قطع کرد.در پایان جلســه علنی نوبت عصر روز دوشنبه مجلس 
شورای اســلامی و در جریان بررسی رأی اعتماد به وزرای پیشنهادی 
دولت ســیزدهم، جبار کوچکی نژاد نماینده مردم رشت در مجلس، در 
تذکری نســبت به ساز و کار حضور وزرا در جریان بررسی رأی اعتماد، 
تشــکر کرد و گفت: این ساز و کار جدید موجب شد وزرای پیشنهادی 
در کمیســیون ها حضور یافته و نظرات خود را بیان کنند، در دولت های 
گذشــته هر وزیری که به مجلس یا کمیســیون می آمد 10، 15 دلال 

وی را همراهی می کردند، تا جایی که صندلی برای نشستن نمایندگان 
وجود نداشــت، با تدبیری که مجلس یازدهم انجام داد، این مشــکل 
حل شــد.وی همچنین نســبت به عدم قرائت گزارش کمیسیون های 
برنامه و بودجه در مورد وزرای پیشنهای انتقاد کرد.در ادامه، محمدباقر 
قالیباف رئیس مجلس شــورای اسلامی در پاســخ به این تذکر گفت: 
کمیســیون برنامه و بودجه با اغلب وزرای پیشنهادی مرتبط است، لذا 
این کار شــدنی نبود کــه در مورد همه وزرا نظر کمیســیون برنامه و 

بودجه قرائت شود.

آخرین وضعیت در مورد صدور حکم شهرداری زاکانی
رئیس شورای اسلامی شهر تهران گفت: حکم علیرضا زاکانی به عنوان 
شهردار تهران توسط وزیر کشور جدید صادر می شود.مهدی چمران در 
رابطه با رایزنی های انجام شــده با وزارت کشور برای تسریع در فرآیند 
صدور حکم زاکانی شهردار جدید تهران اظهار کرد: این جلسات طبق 
روال مرتبــاً انجام می شــود و موضوعات مختلفی مورد بررســی قرار 
می گیرد.وی ادامه داد: با توجه به شرایطی که در پیش داریم و تغییرات 
در بدنه دولت و تغییرات وزرا پیش بینی می شــود صدور حکم علیرضا 
زاکانی توسط وزیر کشور جدید انجام شود.رئیس شورای اسلامی شهر 
تهران گفت: البته هیچ مشــکلی در فرآیند صدور حکم زاکانی شهردار 
جدید تهران نیست و یک فرآیند اداری است و ان شاءالله با حضور وزیر 

جدید این اتفاق خواهد افتاد.

»زخم کاری« کار دست هاشمی داد؟!
قســمت اول برنامه »نشــان ارادت« که قرار بود با حضور سید جواد 
هاشــمی به عنوان مهمان امروز پخش شود، با اطلاعیه روابط عمومی 
برنامه، به دلیل مشکلات فنی پخش نخواهد شد و این برنامه با حضور 
شــهرام عبدلی جایگزین آن شده است.شنیده می شود حضور سیدجواد 
هاشــمی در قسمت اخیر ســریال »زخم کاری« مانع از پخش برنامه 
شــده و حواشــی به وجود آمده برایش در عدم پخــش این برنامه بی 

تاثیر نبوده است!

پاریس خواستار تمدید خروج افراد از افغانستان شد
وزیر خارجه فرانســه از لزوم تمدید مدت زمان خروج افراد از افغانستان 

پس از 31 اوت خبر داد.
به گزارش تابناک به نقل از ایسنا، به نقل از خبرگزاری فرانسه، ژان ایو 
لودریان وزیر خارجه فرانسه اظهار کرد: فرانسه ادامه تخلیه افغان ها را 
پس از 31 اوت ضروری می داند. لودریان در سخنرانی از پایگاه هوایی 
الظفره در امارات جایی که پاریس کریدور هوایی ایجاد کرده، خواستار 
تمدید روند تخلیه افغان ها از کابل بعد از پایان ماه جاری میلادی شد.

او اظهار کرد: این مساله برای تکمیل روند کنونی ضروری است.
وزیر خارجه فرانسه اشاره کرد: ما درباره موعد نهایی که آمریکا در 31 
اوت مشخص کرده، نگران هســتیم. در عین حال نیاز به زمان بیشتر 

برای تکمیل پروسه تخلیه کنونی داریم.
 در 20 اوت، ینس اســتولتنبرگ، رئیس ناتو گفت که اعضای اتحادیه با 

حفظ کنترل ناتو بر فرودگاه کابل پس از 31 اوت نیز موافق هستند.

ملک عبدالله دوم: روابط با روسیه رو به بهبودی است
پادشــاه اردن تاکید کرد: روابط اردن با روســیه رو به بهبود اســت و 
فرصت های بســیاری در مرحله پس از کرونا درزمینه پزشکی و تولید 

واکسن ها وجود دارد.
به گزارش تابناک به نقل از ایســنا، به نقل از ســایت شــبکه روسیا 
الیــوم، ملک عبدالله دوم، پادشــاه اردن در دیدار بــا ولادیمیر پوتین، 
رئیس جمهوری روسیه در مسکو گفت: روسیه نقش بیشتری در حمایت 

از ثبات در قبال چالش های سوریه ایفا می کند.
او از نقش روســیه و پوتین به عنوان عنصر ثبات در قبال چالش های 
فرا روی کشــور تقدیر کرد. ملک عبدالله دوم همچنین از نقش روسیه 
در رونــد صلح تقدیر کرد و گفت: شــما نقــش تاریخی در روند صلح 
خاورمیانه دارید. بعد از تشــکیل دولت جدید اسرائیل امکان ازسرگیری 
مذاکرات بین فلســطینی ها و اســرائیلی ها و بهبود زندگی فلسطینی ها 
وجود دارد. پادشــاه اردن درباره افغانستان گفت: ما اوضاع افغانستان را 
با نگرانی زیر نظر داریــم و به مقابله با افراط گرایی می پردازیم. پوتین 
نیز گفت: با همه هم قطاران در جهت تقویت همبســتگی خود تلاش 
می کنیم و روابط روســیه و اردن در تمام زمینه ها شاهد پیشرفت است. 
در این نشســت مسائل منطقه و جهان و فلسطین بررسی شد و پادشاه 
اردن بر دســتیابی به صلح دائم و فراگیر براساس راه حل دو کشوری 
تاکید کرد. واســتعرض الزعیمان التطورات الأخیرة فی سوریا بخاصة 

فی الجنوب.
رئیس جمهوری روســیه امروز، دوشــنبه در دیدار با پادشاه اردن اعلام 

کرد، قصد دارد مشکل سوریه و وضعیت افغانستان را بررسی کنیم.
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری روســیه در این دیدار گفت: به تبادل 
نظر درباره مســائل بســیار مهم امیدواریم و با اردن طی سال ها برای 
عادی ســازی وضعیت سوریه و وضعیت نامســاعد افغانستان تلاش 
می کنیم.پوتین افزود: باعث خرسندی است که از شما در در نمایشگاه 
تســلیحاتی اســتقبال می کنم ما در جریان برخی از سلاح هایمان قرار 
گرفتیم و این ســلاح ها را در ارتش خود استفاده می کنیم و می توانیم 

آن را صادر می کنیم.
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